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Karikirano

V predmestju je sredu blokov in družinskih hiš zruslo 
igrišče. Vsi otrcx:i so ga uporabljali, igrala so se kvari
la, vzdrževalca pa od nikoder. Pa so se odrasli 
domislili, olastninili posamezne dele igrišča in ga s 
pripadajočimi igrali dali v upravljanje skupinam 
otrok. Prešteli so otroke iz blokov in jih razdelili v 
skupine po barvah vhodnih sten, posamezniki iz 
družinskih hiš pa so sestavili skupine po sosedskem 
principu.
Skupine otrok so resno prevzele lastnino, določile 
način uporabe in vzdrževanja in vsako igralo je dobi
lo svojega vodjo.
Vtxlja gugalnice je postal edinček iz velike družinske 
hiše z obsežnim vrtom za visoko kovinsko ograjo. 
Če njegov oče zna skrlreti za tako imenitno hišo, bo 
sin gotovo enako skrlrel za gugalnico. In res! Ko je 
bilo otrok pred gugalnico preveč, jih je vtxlja raz
poredil v vrsto in določil krajši čas guganja, pa so 
brez težav prišli vsi na vrsto. Začeli so prihajati otrcxi 
od daleč in ponujali vodji bonbone, da bi jim dovolil 
preskočiti vrstni red. Ni se pustil premamiti in ni

maral lomiti zob na trdih bonbonih. Poznal je otroke 
iz domače soseske in se jim ni želel zameriti.
Če ne gre zlepa, bo treba ubrati drugačno pot, je 
pomislil mamin miljenček, ki je želel prevzeti vodst
vo nad gugalnico. Svoji skupini je tazložil načrt, ki so 
ga izvedli še isti popoldan, pri gugalnici se je zbralo 
več skupinic, pričeli so zmerjati vtxljo in mu nagajati, 
da je iz urejene vrste nastala neprepoznavna gneča. 
Vnel se je prepir in prerivanje, dokler je miljenček ni 
skupil. Z okrvavljenim nosom je odtulil k mami, ki 
pa ga je le potolažila in mu obrisala solze in smrkav 
nos. Če so se danes skregali, se Ixrdo jutri pobotali, 
saj je igrišče dovolj veliko za vse otroke in celo 
odrasle, je menila.
Vodja gugalnice je še nekaj tednov delal red v svoji 
soseski, dokler se ni z očetom dogovoril za igrišče na 
domačem vrtu, nanj pa so smeli le povabljeni! Le iz 
hiš z visokimi ograjami.

TIK
P.s. Zlonamerno primerjanje otroških in strankarskih 
igric je kljub aktualnosti nesmiselno.

• Vsi specillici so pismeni: znajo pisati na - kožo.
• Na starem ognjišču najrajši zagori - staro sovraštvo.
• Koliko človeških vrlin je zgolj • beseda!
• Ljubezen do groba, sovraštvo cez grob.
• Pomagaj pomoči, ne oblasti potrebnim!
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V ospredju

VROČICA 
SVETNIŠKIH NOČI 
IMA DVA OBRAZA

btlnski svet v Mežici 
sklicujejo običajno 
zvečer. Vročica polet
nih noči postaja svet

niška, v zadnjem času pa jo 
dodatno segrevajo z 
razpravami o (nespre
jemljivosti proizvodnje, ki jo 
želi v Mežico pripeljati AERO 
- LASTIC EUROPA, PODJETJE 
ZA PROIZVODNJO POLIURE
TANSKIH GUM D.0.0. Kdo 
vodi kampanjo proti in s 
katerimi argumenti, je 
vedno bolj razvidno, v času 
duhamorečih razprav, ki so 
dodobra razdelile svetnike, 
pa v Mežici sestavljajo vedno 
nove sezname presežkov v 
podjetjih bivšega Rudnika. 
Nekatera od teh podjetjij so 
tudi večinski lastnik AERO - 
■ASTICA...

Ta podjetja, ki so preživela razpad 
sistema Rudnika, imajo 55 
odstoten delež in so za nakup 
proizvodne hale na Glančniku že 
plačala 7o milijonov tolarjev. 
Očitno so torej verjela v perspek
tivnost programa proizvodnje 
poliuretanskih obročev za kolesa. 
Seveda potem, ko so se 
prepričala v ekonomičnost. Drugi 
pogoji, ki so potrebni za zagon 
proizvodnje, so predpisani z 
zakonom. In po zakonih so se 
tudi želeli ravnati, ko so začeli 
zbirati potrebne papirje...in trčili v 
javno mnenje v Mežici. Vsaj v del 
tega mnenja. To pravi, da je 
proizvodnja poliuretanskih 
obročev ekološko nesprejemljiva. 
In začele so se vročice svetniških 
noči.

KAJ SPLOH SO POLIURETAN
SKI OBROČI, KI JIH PONUJA 
AMERIKANEC?

PUR obroč je patentiran izdelek 
kalifornijskega podjetja AERO - 
Listič MCP Tires Ine. iz Združenih 
držav Amerike. Za proizvodnjo v 
Evropi so ustanovili firmo 
Aerolastic - Europa s sedežem v 
Mežici. Bistvo patenta je, da v 
enem delovnem postopku dobi
mo kolesni obroč (tudi za 
invalidske vozičke, še za nekatere 
delovne stroje, razvoj pa gre v 
smeri polnih obročev za skuterje 
in motorna kolesa) s trdo, kom
paktno površino in mehko, 
porozno sredico. To porozno

sredico, ki nadomešča klasično 
gumeno zračnico, tvorijo 
mikroskopske celice, napolnjene 
z zrakom in ujete v matrico zelo 
odpornega plašča.
Obroči so sicer tržno dražji od 
običajnih pnevmatik za 15 - 25 %, 
imajo pa naslednje prednosti: 
nikoli se ne izpraznijo, so lahki, se 
preprosto montirajo, nanje ne 
vpliva teren, življenska doba pa je 
daljša od običajnih pnevmatik.

NAČRTOVANE
ZMOGLJIVOSTI
V Mežici naj bi na leto naredili 
1,215.000 obročev. Delo bi bilo 
triizmensko, 5 dni v tednu. Pet let 
po začetku obratovanja bi celotno 
proizvodnjo imel v zakupu 
Američan, Aero - bastie Europa pa 
bi lahko sam tržil v Sloveniji, 
Avstriji, na področju bivše 
Jugoslavije ter v državah Vzhodne 
Evrope. V času uvajanja proizvod
nje bi bilo zaposlenih 33 
delavcev, v končni fazi več kot 
petdeset. Med njimi vsaj pet z 
visoko izobrazbo, najmanj polovi
ca pa kvalificiranih.

TEHNOLOŠKI POSTOPEK
V Sloveniji že teče proizvodnja s

poliuretanom v več kot 15o pod
jetjih. Gre torej za znane snovi, 
bistvo postopka, ki ga je patenti
ral Američan, pa je hkratna 
polimerizacija poliuretanske pene 
in oblikovanje v obroč s pomočjo 
centrifugalne sile.

Najbližje Mežici imajo opravka s 
poliuretanom v Slovenj Gradcu. V 
Johnson Controllsu (bivšem NTU) 
in zasebni firmi Penatex. Slednja

sicer obratuje v prostorih, za 
katere menijo v Mestni občini 
Slovenj Gradec, da ne sodijo v 
mestno obrtno, temveč industri
jsko cono, obe pa imata očitno 
zeleno luč pristojnih organov, ki 
presojajo, ali je kakšna proizvodn
ja ekološko sporna, ali ni. Kljub 
dvomom koroške podružnice 
Slovenskega ekološkega gibanja 
obe obratujeta, za Johnson 
Controlls pa sploh velja, da je ena 
tistih firm, ki delajo slovenje
graško občino že dolgo uspešno - 
tudi gospodarsko.

VPLIVI NA OKOLJE
Ker si seveda živ krst ne more 
privoščiti v tem razgretem 
ozračju, ki spremlja projekt Aero - 
Lastica že v nastajanju, trditev iz 
rokava ali kar tako, navajam, kaj o

tem menijo na Inštitutu za varstvo 
okolja pri Zavodu za zdravstevno 
varstvo Maribor:

“Načrtovan obrat ne sodi me t.i. 
tehnologije velikih mas. Sama 
tehnologija ne sodi med 
tehnologije: ki so veliki viri emisij 
v zrak ali povzročitelji velikih 
količin odpadnih vod. Zaradi 
voluminoznosti izdelkov je pri 
tovrsmih tehnologijah možen nas
tanek razmeroma velikega 
volumna odpadkov. Načrtovana 
lokacija je v industrijski coni in je 
za tovrstno proizvodnjo spre
jemljiva.”

Inštitut je navedel tudi kriterije in 
ukrepe, ki jih je potrebno 
upoštevati v izvedbeni projektni 
dokumentaciji za zmanjšanje 
vplivov na okolje. Tako za emisije 
v zrak kot za odpadne vode, tako 
za odpadke kot za skladišče 
surovin in hrup.

Navajam tudi sklep Inštituta: 
"Postavitev obrata za proizvodnjo 
PUR obročev zmogljivosti do 
1000 t surovin na leto v industri
jsko cono Glančnik je sprejemlji
va. V izvedbeni dokumentaciji je 
potrebno upoštevati kriterije in 
ukrepe, navedene v poglavju 4.” 
V tem poglavju so ukrepi in kri
teriji podrobneje razdelani.

AVTORITETA?
Zavod za zdravstveno varstvo iz 
Maribora je od države registrirana 
in pooblaščena inštitucija za pre
sojo okoljevarstvenih elementov v 
proizvodnjah. Nekateri jo imenu
jejo tudi “ekološki laboratorij”. 
Tudi nekateri vodilni delavci v 
podjetjih Mežiške doline so že 
imeli opravka z njenimi izsledki, 
žal takrat, ko so jim na Zavodu 
morali dokazovati, da kršijo 
ekološke kriterije... Zavod je 
avtoriteta, ki jo spoštujejo tudi 
drugod, ne samo v Sloveniji. Pod 
Poročilo o vplivih na okolje za

Je odpadni kup na Poleni manj nevaren od poliuretana?
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Komentar
proizvodnjo poliuretanskih 
obročev - predlokacijska doku
mentacija se je podpisal mag. 
Emil Žerjal, dipl. ing. kem. tehn.! 
Navedki v tem članku so del tega 
poročila.

NE PRIZNAVAMO AVORITET!
V to trditev bi lahko strnili vse, kar 
v Mežici (nekateri člani 
občinskega sveta) vedo povedati 
v odgovor navedenemu poročilu. 
Odbor za varstvo okolja, ki ga je 
imenoval svet, odločno nasprotu
je nadaljevanju realizacije projek
ta, kljub ugotovitvi, da občina ni 
stranka v upravnem postopku, ki 
po zakonu lahko tako proizvod
njo dovoljuje ali ne. Na izredni 
seji občinskega sveta, ki so jo 
dobesedno čez noč sklicali 11. 
oktobra, potem, ko so tudi v tem 
specializiranem odboru imeli 
omenjeno poročilo na mizi že pet 
mesecev, so v isti sapi ugotavljali, 
da se bodo na odločbo o lokaci
jskem dovoljenju pritožili, “če bi 
sklenili, da te proizvodnje ne 
želimo imeti v Mežici (Zap. 1. izr. 
seje OS Mežica 11.10.95 ). Bilo pa 
je razloženo, da pritožba pomeni, 
da se postopek zadrži vsaj za eno 
leto, četudi druga stopnja 
pritožbo zavrne. Pomisleki od!x>- 
ra pa so: investicija bo brez 
dvoma vplivala na okolje, vplivov 
ne morejo natančno predvideti, 
njihova stališča pa niso pravno 
obvezna in imajo “le moralno in 
strokovno težo” (isti zapisnik).

TEŽKE BESEDE
Že na izredni seji, na katero “niso 
utegnili” poklicati tudi novinarjev, 
je bila opredeljenost nekaterih 
“proti” tako jasna in goreča, da so 
sprejeli naslednje (skrajšane v 
količini besed) sklepe: Hočemo 
projekt in formulo poliola, ah 
požarni inšpektor dela odgo
vorno in če, naj to potrdi pisno, o 
tem bomo še govorili, v primem, 
da vodja Upravne enote na 
Ravnah in g.Godec, ki vodi pros
torske in okoljevarstvene zadeve 
na UE, pisno zagotovita, da bodo 
na občini dobili odločbo o lokaci
jskem dovoljenju in se nanjo 
lahko pritožili, umikajo prepoved 
Komunalnemu podjetju Prevalje 
za izdajo soglasja k lokacijski 
dokumentaciji. Del svetnikov je 
zadnji sklep podprl s pripombo, 
da je župan soodgovoren, če s 
tem postopkom izgubijo vpliv na 
odločanje o tem projektu.
Na naslednjo redno sejo, 24. 
oktobra, so povabili poleg pred
stavnikov Aero - Lastica Europa

tudi mag. Žerjala. Povabilo so mu 
poslali prepozno, medtem pa že 
(v Odbom za varstvo okolja) ses
tavih nova vprašanja z novimi 
trditvami in dvomi. Tokrat s pod
pisom novega “eksperta” Huga 
Polajnerja. Ker mag. Žerjala ni 
bilo, je bilo maneverskega prosto
ra za odbor povsem dovolj, da so 
trdih, da so na Inštitutu brez 
tehnologa (glej podpis poročila!), 
za enega svetnikov pa je nov sez
nam dvomov dovolj, da je še 
vedno dvomeče v “ekspertne 
dvomljivce” razglasil za podku
pljene. Tudi sicer je bila kultura 
dialoga na “ravni”, saj je nabolj 
“proti” goreči svetnik že kar na 
začetku opozoril, da tokrat ne bo 
prenesel nobenih žalitev (v slogu 
le čevlje sodi naj...), sicer., in v 
drugi sapi profesorja matematike 
in fizike nazval s telovadnim 
učiteljem. Se ve, da je zastopal 
Aero - bastie.

TUŠ ZA REFERENDUM
Drugega novembra je mag. Žerjal 
v Mežici na Občinskem svetu v 
celoti zavrgel pomisleke Odbora 
za varstvo okolja. Po spet vroči 
razpravi so glasovali o sklepu, da 
zaradi dvomov v načelu odklanja
jo proizvodnjo poliuretanskih 
obročev. Še prej so polovično 
glasovali o predlogu sklepa, ki je 
predvidel upoštevanje zakonov o 
varstvu okolja. Predsednica 
namreč tega odločanja ni izpeljala 
do konca (“ne, ne bom!”).

Glasovanje je pokazalo, da je za 
sklep, ki bi zaloputnil vrata pred 
poliuretanskimi obroči, samo pet 
od dvanajstih svetnikov. Vsak od 
svetnikov je potem zahteval, da 
se njegovo glasovanje zapisniško 
potrdi, tudi predsednica, ki se je 
vzdržala.

NO COMMENTI
Mag. Emil Žerjal je takole primer
jal sedanje stanje v Mežiški dolini 
s proizvodnjo poliuretanskih 
obročev: "V PRIMERJAVI Z ME
TALURGIJO JE TO SANATORIJ!”

EPILOG
Jože Krevh, najbolj goreč pristaš 
loputanja z vrati med svetniki, je 
menda medtem že zbral več sto 
podpisov za razpis referenduma, 
na katerem se bodo Mežičani 
odločali o projektu poliuretanskih 
obročev. “Obljubim, da bom 
naredil vse, da te svinjarije v 
Mežici ne bo!” je bila njegova 
reakcija na izid glasovanja. □

Edi Prošt

PLJUJEMO!
Piše: Edi Prošt

Klicaj namesto vprašaja je seveda lahko samo za retoričnim 
vprašanjem. Odgovor v primeru, ki je naslov posodil, je 
namreč znan: “V lastno skledo!” Tudi s klicajem, tokrat zaradi 
hedastoč, ki nam jih nameščajo.

Gre za mežiški primer apriornega odklanjanja nečesa novega v 
primerjavi z lesom, železom in svincem, na katere smo prise
gali še do nedavna, in izkoriščanja gorečnosti tistih, ki jih 
propadanje vseh treh naštetih možnih elementov razvoja ni 
neposredno prizadelo s svojim zlomom. In četudi je glasovanje 
o aproirnosti odklanjanja pokazalo, da tudi glasnost ni dovolj 
grozeča za treznost odločanja, je pokazalo tudi, da bomo še 
dolgo txlvisni od tistih, ki vlečejo poteze zadaj. In kot po prav
ilu so prav tisti bili zraven, ko se je mit o lesu, železu in svincu 
dokončno zrušil. Toda medtem so že našli svoje mesto v novih 
razmerah, “se znašli”, le iz svoje kože ne morejo.

Tokrat gre za to, koliko bodo iz niševin potegnili, in če že niso 
zraven pri trganju mrhovine, ki so jo za seboj pustili, skrbijo, da 
ja ne bi prišel kdo, ki bi dokazal, da jih je čas povozil.

Da bom jasnejši: V Mežici ne gre za to, ali je Američan nor, ker 
ravno Mežičanom daje projekt, kjer bo proizvodnja prodana 
pet let vnaprej (na Koroškem nimajo takih možnosti niti najbolj 
razvpiti uspešneži), temveč za preprosto računico, da bo 
morebiti propadel projekt poliuretanskih obročev navrgel 
nekomu ptxeni proizvodne prostore na Glančniku. Pa še za 
užaljenost, ker je projekt do faze realizacije pripeljal nekdo 
drug in ne gospa, ki je reševala že mnoge projekte (o uspehih 
nismo poročali) in se zdaj za predsednico Občinskega sveta 
skriva kot vzdržana pri glasovanju o sprejemljivosti proizvod
nje, ki jo je od države priznana institucija priznala za sprejemlji
vo. In hkrati priznava, da je za projekt vedela kot prva 
Mežičanka. Resno se ob tem vzdržanju sprašujemo, ali gre za 
kupljen odpustek pri Američanu, ki jo je še prejšnji mesec imel 
za poslovnega človeka z mednarodnimi izkušnjami, ki ve 
dobro, da je proizvcxlnja poliuretana zadnjih 20 let operativna 
po celi Evropi?

Navsezadnje so zdaj bivšo Tomovo halo kupile nove gospo
darske družbe v gornji Mežiški dolini, ki so preživele odločitev, 
da rudnika svinca in cinka ne bo več. Se bodo zdaj, ko je zade
va prišla tako daleč, da cxJloča o njihovem premoženju zbiranje 
podpisov po gostilnah, odločile zastaviti svoj vpliv in odgo 
vornost za razvoj Mežiške doline? Ali pa tudi nje moti, da bo 
imelo nekaj deset delavcev v Mežici boljše plače, kot pa jih 
dajejo novopečeni podjetniki?

□
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Aktualno

ZDAJ PA K 
NOTARJU...

Pol stoletja po ukinitvi institurije notariata (Avnoj je notariate ukinil 17. novembra 
leta 1944) smo v letošnjem letu v Sloveniji ponovno dobili notarje. Notarstvo je star 
poklic, saj sega v obdobje ob začetkih pisave in trgovine, vendar je med ljudmi po 
tem razmeroma dolgem premoru še premalo znan. Vendar Korošce sedaj čakajo 
srečanja z notarji, ki sta na Koroškem dva, Sonja Kralj in Janez Mlakar, oba v Slovenj 
Gradcu.

V naši držAvi smo institut notarja 
že poznali. Tudi sedanji zakon o 
notariatu je sestavljen po avstri
jskem vzorcu, podobnega pa so 
poznali tudi v stari predvojni 
Jugoslaviji. Ta zakon, ki je opre
deljeval položaj in funkcijo notar
jev, se je imenoval zakon o javnih 
notarjih in je veljal od leta 1930. 
Sicer pa je zgodovina notarstva 
kar zanimiva. Notarka Sonja 
Kralj, ki se je nedavno skupaj s 
kolegom Janezom Mlakarjem za 
okroglo mizo na “Petrovičevem 
večeru” (Peter Petrovič je koroški 
poslanec v Državnem zboru) v 
hotelu Kompas v Slovenj Gradcu 
pogovarjala o vlogi in pomenu 
notarstva, je med drugimi omeni
la, da so v preteklosti notarje 
imenovali tudi grofje, ob imeno
vanju pa so v jim v poduk prisolili 
tudi klofuto. Izbrskali pa smo tudi 
podatek, da so svojčas javnim 
lažnim notarjem za kazen 
odsekali desno roko in jih tako 
onesposobili za pisanje notarskih 
zapisov. Nad njihovim delom so 
bdeli eksaminatroji, ki so prever
jali notarske zapise. Če listina ni 
ustrezala dejstvom je bil avtor 
hudo kaznovan. Gre torej zato, da 
mora biti notar oseba, ki je 
deležna vsega javnega zaupanja 
Sodobne slovenske notarje (od 1. 
julija jih je v državi 67), ki opravl
jajo javno službo, je imenoval 
Državni zbor oziroma ministrica 
za pravosodje. Janez Mlakar 
pravi, da pozna notariat že 44 
držav na svetu. Slovenski notariat 
pa še ni niti dobro shodil, ko se 
že pojavljajo ideje o drugačni ure
ditvi.

In kaj notarji sploh delajo?
Notarka Sonja Kralj:

“Notarji smo prevzeli delo, ki so

ga doslej opravljali matični in kra
jevni uradi, bivše občine oziroma 
sedanje upravne enote in tudi del 
tistih opravil, ki so jih občani 
doslej urejali na sodišču. Gre za 
razne overitve podpisov, overitve 
prepisov, to je kopije spričeval, 
delovnih knjig, vsi prepisi vozil in 
overitve raznih pogodb, za katera 
je bilo poprej treba na sodišče. 
Določene pogodbe, kot so dedne 
pogodbe, pogodbe med zakonci, 
pogodbe, kjer so stranke mlado
letne osebe, pogodbe s 
pridržkom lastninske pravice, pa 
lahko sestavi tudi notar oziroma 
jim je potrebno dodati notarski 
zapis. Marsikdo ne ve, da lahko 
notar potrdi izvršljivost določene 
listine, ki se nanaša na izpolnitev 
kakšne obveznosti ali plačila. 
Seveda morata o tem soglašati 
obe stranki, kar pomeni, da se 
lahko neposredno, to je brez 
vmesne pravde na sodišču, vloži 
izvržba, kar lx> tudi razbremenilo 
sodišča. Mednarodne pogodbe, ki 
jih sestavi notar, pa imajo moč 
tudi v tujih državah.”

Janez Mlakar pravi, da slovenski 
notarji zaenkrat opravljajo pred
vsem overitve, pretežno pod
pisov, ki ne pritičejo položaju 
visoko izobraženega pravnika. Na 
drugi strani pa jim zakonodaja ne 
omogoča zapuščinskih razprav, ki 
so, denimo v Avstriji, v pristojnos
ti notarja. To pa je tudi eden od 
razlogov, zakaj se zaenkrat pritisk 
na sodišča ni zmanjšal, kar je bilo 
ob uvedbi notariatov sicer 
pričakovati.

Notarji so organizirani v svojo 
zbornico, predpisan pa je tudi 
delovni čas in notarska tarifa. Vse 
notarske pisarne v državi so 
odprte vsak od 9. do 12. ure in

popoldan od 14. do 16. ure, ob 
petkih je notarski dopoldan enak 
kot čez teden, popoldan pa je 
notarska pisarna odprta od 13. do 
14. ure. Sonja Kralj pravi, da so 
možni dogovori tudi zunaj omen
jenih uradnih ur. Okrog notarske 
tarife in njene višine so različna 
mnenja, notarka Kraljeva pa 
pravi, da je notarsko tarifo ob 
izjemnih primerih mogoče znižati 
ali stranko celo oprostiti plačila.

Z notarji pa se bodo srečevala 
tudi podjetja, saj skupščina

delniških družb brez prisotnosti 
notarja ne bo veljavna. Družbo, ki 
ima več kot 30 milijonov 
osnovnega kapitala, bo prisotnost 
notarja na seji skupščine veljala 
nekaj manj kot 200 tisoč tolarjev. 
Za svojega notarja pa se borijo 
tudi v Mežiški dolini. Po nekaterih 
informacijah naj bi v prihodnje 
sedeže notarskih mest povečali 
na 92. En notar je predviden za 
okoli 30 tisoč prebivalcev in v 
Mežiški dolini so že ob razpravi o 
notariatu na Ministrstvo za 
pravosodje poslali zahtevo, da bi 
za to območje imeli svoj notariat. 
To pobudo so obnovili tudi na 
prvi seji sosveta načelnice 
Upravne enote Ravne na 
Koroškem, kjer so poudarili, da bi 
za 27500 prebivalcev, kolikor jih 
živi v Mežiški dolini oziroma v 
današnjih treh občinah, morali 
imeti eno notarsko mesto. To 
pobudo bodo ponovno posre
dovali na ministrstvo za 
pravosodje, ki mu bodo predla
gali, da bi bil notar vse dni v 
tednu na Ravnah. Ni pa nujno, da 
bi odpirali novo notarsko mesto; 
pogovarjali bi se lahko tudi o tem, 
da bi eden od notarjev, ki imata 
sedaj sedeža v Slovenj Gradcu, 
imel sedež na Ravnah.□

(mp)

TRGOVSKO PODJETJE

KOROTAN
Čečovje 6, Ravne
Tel: 0602 22 711,21 467, fax: 23 296

TP "KOROTAN" obvešča cenjene 
kupce, da smo na Prevaljah 

preselili poslovalnico 
MANUFAKTURA (pri Enciju) v pre
novljene prostore Samopostrežne 
trgovine (prej skladišče), nasproti 

avtobusne postaje v centru Prevalj.
S popolnejšo ponudbo in lepšim izgle- 
dom se bomo še naprej trudili za vas. 

PRIPOROČAMO SE ZA OBISK!

(DLbikih. *
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Anketa

Jože Herman, Julijana Trunk, Jože Pogorevc, Pavlina Zdrčnik, Zdravko Kremzer in Andreja Hanjže

Naša anketa-Vuzenica

"ČE SMO JIH VOLILI. JIM ZAUPAMO..."
Nove občine bodo kmalu 
praznovale svoj prvi rojstni 
dan, z njimi pa seveda tudi 
svetniki, ki so bili izvoljeni 
s strani občanov. Po naših 
anketah sodeč občani svoje 
svetnike in njihovo delo 
bolj malo poznajo. Tako 
smo ugotovili tudi v občini 
Vuzenica, kjer smo tokrat 
opravili anketo.

JOŽE HERMAN, avtomehanik, 
Primož na Pohoiju:
“Nekaj svetnikov sicer poznam, vseh 
pa ne. Poznam Silva Urana iz mojega 
kraja, ki se zelo zavzema za reševanje 
naših težav in problemov. Lahko pa 
rečem, da se je začelo v občini nekaj 
“migati”, kar dokazuje asfaltirana 
cesta proti Primožu na Pohoiju. Tu so 
že tudi začeli renovirati športno 
igrišče. Za začetek zelo lepo.”

JULIJANA TRUNK, gospodinja, 
Vuzenica:
“Občinskih svetnikov ne poznam in 
se zanje tudi ne zanimam, čeprav sem 
jih na volilnem lističu obkroževala.

Tu in tam slišim, da so to ljudje v 
občini, ki naj bi zastopali naše 
interese in želje. Pred volitvami je 
bilo veliko obljub. Če smo jih volili, 
jim že zaupamo in želimo, da svoje 
obljube tudi izpolnijo.”

JOŽE POGOREVC, kmet, Dravče: 
“Svetnika Branka Bricmana, ki smo 
ga izvolili iz našega kraja, zelo dobro 
poznam, ostalih svetnikov pa ne. 
Vesel sem, da naš kraj zastopa prav 
gospod Bricman, pa vendar lahko 
rečem, da se še ni kaj spremenilo, 
kljub temu, da nam obljubljajo cesto. 
Vem, da se v enem letu ne da narediti 
veliko, toda le na obljube tudi ne 
moremo čakati.”

PAVLINA ZDRČNIK, upokojenka, 
Vuzenica:
“Nekaj svetnikov sicer poznam, a kaj 
mi pomaga, ko pa nič ne naredijo. 
Mojemu nečaku sem hotela podariti 
zemljo, na kateri bi si naj zgradil hišo 
in delavnico, pa so bili svetniki proti, 
čeprav bi delavnica stala ob potoku 
Crkvenica in ne bi ogrožala okolja. 
To se mi ne zdi prav.”

ZDRAVKO KREMZER. študent 
strojništva, Vuzenica:
“Posredno svetnike v naši občini 

poznam, kolikor toliko tudi njihovo 
delo. Zaradi študija, ki mi vzame 
veliko časa, se za politiko ne zani
mam.

Lahko pa rečem, da se je tudi v 
Vuzenici, odkar imamo svojo občino, 
kar precej spremenilo. Ureditev 
pločnikov je gotovo na prvem mestu, 
potem je tu še igrišče in upam da bo

še veliko sprememb v prihodnje.”

ANDREJA HANJŽE, učenka, 
Vuzenica:
“Tudi mi mladi smo dolžni, da 
spremljamo delo nove občine in delo 
svetnikov, ki so jih izvolili naši starši. 
Poznam soseda, ki je svetnik v občini 
in zaupam v njegovo delo, saj bomo 
tudi mladi nekaj od tega imeli. Sicer 
pa se v enem letu, kolikor so stare 
nove občine, ne da veliko narediti.”

F.JURAČ

JOŽE-SILVA KREUH

wtuyMjjjS
BREG 1 3-MEŽICA, TEL.: 38 602 35 694

V HIŠI Z MONTAŽNO FASADNO OBLOGO

LETI BO PRIJETNO HLADNO I

SWAJA IN PRODAJA
SE PRIPOROČAMO I

Telefon Št.: 0602-85-230,85-MO
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Po Koroški
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Redka so podjetja, ki kar 97% svoje proizvodnje 
izvozijo na zahtevna zahodna tržišra. Med 
takšne se lahko prišteva okrog 200 delavcev 
podjetja slovenskih železarn Armature Muta.

Za svoje vsestransko pro
gramsko urejeno kak >vostno 
delo bodo v Armaturah 
dobili mednarodno priznan 
znak kakovosti ISO 9001. ki 
ga podeljuje nemško 
zdaiženje za tehnnično pre
verjanje celotne organizacije 
za kakovosmo delo.

Armature Muta namreč 
izvozijo kar 97% svoje 
proizvodnje, 90% na nemška 
tržišča. Delavci redno preje
majo plače, kar je tudi dokaz 
o vsesplošni poslovnosti, ki 
jo je v tem gospodarskem 
trenutku na Koroškem in v 
Sloveniji težko doseči.

Če pa pobrskamo po 
spominu, bi lahko letos naz
dravili celo petnajstletnici 
trdega dela v Armaturah. V 
letu 1978 so v spregi 
Tehnoimpex, Gorenje in 
Ravne potekali razgovori o 
takrat kar zajetni investiciji 
200 milijonov dinarjev 
(podatek danes ni primerljiv 
in je bil tudi prenizek) in o 
200 novih delovnih mestih, 
zadnje se je tudi uresničilo. 
Avgusta 1978 so zakoličili 
bodočo tovarno, aprila 79 
radeljski gradbinci poženejo 
gradbene stroje in v letu 1980 
stečejo prvi proizvodni 
poskusi.

Delo, povsem nova 
proizvodnja, reorganizacije 
in še kaj delajo delavcem, še 
bolj pa vodstvu, sive lase in 
leto 1981 jim prinese 9,5 mio 
izgube, proizvodnja je za

18% pod načrtovano, 
kvalitetno dobra, vendar v 
tem času je že na pohodu 
strahovita rast dajatev in 
stroškov. Sledijo leta garanja, 
tudi skromnih plač, vendar 
leta 1984 je pred kolektivom 
prva zares pozitivna bilanca! 
Za tem leta iskanja in prilaga
janja potrebam domačega in 
tujega trga. Že takratno vod
stvo, o tem bi lahko resnično 
veliko povedal Alojz 
Karničnik, je usmerilo sile na 
zahodna tržišča, pa čeprav 
tudi v tistih letih zaradi diskri
minirajočih izvoznih stimu
lacij to kratkoročno ni bilo 
interesantno. Že takrat so bili 
med tistimi, ki so izvozili nad 
60% svojega dela.

Zaposlenost do leta 1987 
povečajo na 165 ljudi, 
proizvodnja, vodenje pro
cesov in delovni red pa že 
odločno kažejo vse zahod
noevropske poteze, ki so se 
v današnjem času potrdile 
kot absolutno pravilne. Nato 
zaposlitve rasejo, kažejo 
odločen trend v smeri 
čimvečje strokovnosti in 
dosežejo načrtovanih 200 
delavcev. V koncernu 
slovenskih železarn imajo 
vsekakor svoje z delom 
zasluženo častno mesto. 
Torej priznanje, ki prihaja, 
ima svoje korenine, je 
zasluženo in potrjeno v letih 
skrbnega vodenja in trdega 
dela vseh, ki so danes ali pa 
so bili pod streho podjetja 
Armature na Muti! L)

k. vaiti

Šola na Muti - prijazna sebi in okolju
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NAJMLAJSA
OSEMLETKA

Komajda dve šolski jeseni, tokrat ji 
teče tretje leto, je stara popolna 
osnovna šola na Muti. Komajda 
druga generacija osmošolcev je v 
juniju zaključila šolanje na osnovni 
stopnji; pa je kljub svoji mladosti, ki 
jo beleži, to vendarle ena izmed šol 
na slovenskem, ki si je za svojo nalo
go zadala visoke cilje - kot je dati 
čimveč znanja svojim učencem, 
našim otrokom, predvsem na priku
pen in prijazen način.

Zato v šoli na Muti ne zvoni šolski 
zvonec in tako nobeno brnenje ne 
posega v zbrano delo učiteljev in 
otrok.

“Sprva se nismo mogli navaditi na 
pouk brez zvonenja, saj si nismo 
znali predstavljati prehodov iz ene v 
drugo uro. A ker smo hkrati tudi 
šola, ki poskusno uvaja integrirani 
način dela in pouka, nam je bilo 
nekako lažje. Tako si danes noben 
Jurček ob zvonenju ne nadene torte 
na ramo z željo oditi domov, pa tudi 
malica pride pravi čas,” bolj v šali 
preko prvih izkušenj pove gospa 
Milena Košič, učiteljica razrednega 
pouka in hkrati vodja razrednega 
učiteljskega zbora za nižjo stopnjo. 
“Pa naši koraki v popolno osemletko 
niso bili enostavni in so za sabo 
potegnili ogromno težav. Nikjer 
nismo bili poznani in smo morali za 
vsak razpis, natečaj sami poskrbeti, 
klicariti naokoli in iskati ta prave 
ljudi za določeno reč. No, danes, v 
tretjem letu, že ogromno ljudi ve, da 
je že na Muti popolna osnovna šola 
in nam tako samodejno pošiljajo 
ponudbe, povpraševanja, razpise. 
Pač, bili smo dovolj vztrajni, pa 
počasi uspevamo. Smo druga najm
lajša osnovna šola na Koroškem, za 
nami je samo še šola v Šentjanžu, in 
lahko si mislite, da je treba kar precej 
truda, da prodreš na raznih inštituci
jah in ustanovah v večjih središčih, 
kot sta Maribor in Ljubljana.

Kljub nataliteti, ki iz leta v leto rahlo 
pada, prestopi prag naše hiše

učenosti dnevno nekaj manj kot 
štiristo učencev. Želimo si in se 
hkrati vsi zaposleni trudimo, da bi 
otroci naši mladostniki, ki sem priha
jajo vsak s svojo življensko zgodbo, 
radostmi in težavami, čutili, da imajo 
za vsake težave vedno na voljo 
vsaka vrata. Da jih za njimi čakam 
jaz, pa kateri mojih kolegov, ki jih bo 
poslušal, jih razumel in jim na vsak 
način želel pomagati. Biti prijazen do 
sebe, pa vseh naokoli, ni le naš 
moto. To je vsakodnevno gonilo, za 
katerega si želimo, da se vcepi v 
vsakega posameznika,” vidi šolo in 
delo v njej pedagoginja gospa Lidija 
Kremžar.

ZNANJA, 
POVEZANA Z 

USPEHI
Orati ledino gotovo ni lahko. Orati 
ledino v prosveti pa je za spoznanje 
odgovornejše od vseh drugih oranj, 
ker v tem poklicu posameznik dela z 
otrokom, z nežno človeško bitjo, ki 
tako ali drugače vpija vse videno in 
slišano in nekoč pozneje to vrača na 
znani mu način. In zato, ker učitelji 
na Muti, čeprav se - priznajmo, zad
nje čase Muta sliši predvsem po še 
neizbranem kandidatu za prazno 
ravnateljsko mesto - v vsem 
tenkočutno orjejo ledino, uspehi pri
hajali sami in sproti.

Tudi ni čudno, da se tako učitelji kot 
učenci povezujejo s sorodnimi 
šolami v tujini. Prav posebne vrste 
povezavo so našli s šolo v Arnfelsu v 
Avstriji. Ne samo, da si izmenjujejo 
razred učencev, ki eni pri nas 
poslušajo pouk v slovenščini, spet 
drugi na tujem pouk v nemškem 
jeziku.

Hkrati so podpisali pogodbo z 
osnovno šolo v Erkheimu v Nemčiji 
o vsestranskem sodelovanju. Prav v 
ta namen bo v naslednjih mesecih 
prišlo do izmenjave učencev med 
šolama. Približno teden dni bodo 
spoznavali tako eni kot drugi tuje 
navade, jezik in način življenja.
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Simon, Mariina in Bojan (z leve na desno) so na televiziji predstavljali šolo
Muta.

Da pa šola ni zgolj in samo 
učenje, prijetno popestrijo svoje 
delovne načrte z bolj ali manj 
poučnimi izleti, pohajkovanji in 
pikniki, ki ostajajo in ostanejo lep 
spomin.

NA MUTI SEM 
DOMA...

“Vse pogosteje in vse bolj se 
zavedamo pomena poznavanja 
okolja, v katerem živimo. Zato 
tudi ni čudno, da smo se zadnji 
dve leti lotevali cele vrste projekt
nih nalog, ki so imele namen 
otrokom in nam pokazati svet, v 
katerem živimo. V realnosti spoz
nanj tako sedanjosti kot skozi sto
letja nazaj. Že učenci nižjih 
stopenj so skupaj s svojimi 
učiteljicami spoznavali in spoznali 
kovaštvo nekoč in danes, 
praznični in vsakdanji kruh, pa 
nastanek kruha od zma do kosa, 
ki ga dišečega in dobrega poje
mo. Otroci so spoznali beli svet 
mleka, naše prve hrane. Skupaj z 
gozdarji in lesarji smo odkrivali 
lepote in pomen drevja ter 
izdelkov iz lesa. Skozi številne 
stare in nove fotografije smo pris
luhnili šepetu ljudi prejšnjih in 
zdajšnjih rodov Mute. Nazadnje 
smo si začrtali še gozdno učno 
pot, in nanjo smo sila ponosni,” 
opiše nekaj vsakodnevnega dela 
Milena Košič.

“Se pa višji razredi, ki imajo, kot 
vemo, že več učiteljev in 
zahtevnejši način spoznavanja 
sveta in znanj, dela lotevajo neko
liko drugače. Ker sama učim 
nemški jezik, smo že pred časom 
sklenili, da bomo v tujem - to je 
nemškem - jeziku izdali revijo z 
naslovom “Tam, kjer sem doma”. 
V njej v prvem delu predstavimo 
kraj, njegovo lego, gospodarstvo, 
turistične značilnosti, ekološka 
vprašanja. V drugem delu 
obiščemo umetnike, ki so si Muto 
izbrali za svoj kraj domovanja. 
Naši gostje so tako slikar anton 
Repnik, vsestransko aktiven 
Ludvik Jerčič ter kantavtor Adi 
Smolar.

Tretji del je posvečen germaniz- 
mom, ki so nekoč bili sila živi v 
kraju, danes pa jih mladi poznajo 
veliko manj kot nekoč. Nekaj 
otrok je tako obiskalo kmetije na 
Jerneju, Primožu in Pernicah in si 
zapisalo vse tujke in spačenke. V 
šoli smo potem iz vseh zbranih 
besed naredili mini slovar, v njem

pa vsako besedo zapisali pravilno 
in ji našli izvor bodisi v angleščini 
ali nemščini.

Sila ponosni smo lahko na našo 
drevesno učilno. Naša učiteljica 
biologije gospa Jakiča Mravljak 
je skupaj z učenci uredila 
akvaristični biotop v razredu, 
pred šolo pa so dolgo zbirali 
podatke o drevju, ki rase v 
šolskem parku, nekaj so ga sami 
tudi posadili. Med znamenitostmi 
učilne je gotovo sila redko in 
zdravilno, častitljivo staro drevo 
ginko.

Velikega dela se je lotila učiteljica 
zgodovine in zemljepisa. 
Ustanovila je turistični krožek in z 
nekaj več kot desetimi učenci 
orala ledino v turizmu. Najprej so 
izdelali vodič po Muti in se z njim 
udeležili tekmovanja Turizmu 
pomaga lastna glava. Dosegli so 
tretje mesto, a niso zaspali na 
lovorikah. Trmasto so šli naprej in 
z nekaj zunanjimi sodelavci pos
neli prečudovito kaseto o Muti in 
njenih okoliških hribih.

A žal je tako, da našega znanja in 
dela še ne znamo tržiti.

Res smo bili na prvem kongresu 
germanistov v Ljubljani in v 
Nemčiji pohvaljeni in s svojo revi
jo navdušili zbrane: res je učitelji
ca biologije dobila posebne 
pohvale iz pedagoške akademije 
Maribor za raziskovalno akcijo 
kartiranja žitnih plevel, pa učilno; 
res so mladi turistični delavci 
poželi nagrado s svojim vodičem 
in se letos predstavljajo s kaseto 
na razstavi učil v ljubljani - a za 
naš trud in naše delo vedo le naši 
učitelji in učenci. Pa starši, saj ne

smemo pozabiti poudariti, da 
nam starši velikodušno pomagajo 
in so vsestransko pripravljeni 
sodelovati z nami," zaključuje 
učiteljica nemškega jezika, ki je 
hkrati tudi vodja učiteljskega 
zbora višje stopnje, gospa Vera 
Sterže.

Standardno delujejo na Muti 
krožki, ki otroke bogatijo tako v 
besedi kot v dejanjih. Dramatiki 
so med njimi, pa novinarji, ki 
sodelujejo z radiom Radlje, sila 
aktivni so športniki, ki jih vodita 
dva prizadevna učitelja športne 
vzgoje.

Ponosni so Mučani na svoje tri 
šolarje, Simona, Bojana in 
Martino, ki so časmo nastopali na 
kvizu Male sive celice v Ljubljani. 
Tudi letos so prijavljeni in upajo, 
da bodo šestošolci izbrani.
“Sila veseli smo, da je nov 
občinski svet s svetniki in z 
gospodom županom tankočutno 
prisluhnil dogajanju v šoli. 
Pomagajo nam po svojih 
najboljših močeh. Tako tudi letos 
nova občina krije polovico 
stroškov šole v naravi, tako letni 
kot zimski, otrokom višjih razre
dov pa poklanja praznično darilo, 
zastonj prevoz na ogled 
gledališke predstave v celjskem 
gledališču. Tako bo okoli dvesto 
zvedavih glavic poslušalo čarob
nost čarobnega napoja,” 
zaključuje pedagoginja Lidija 
Kremžar.

Da drevo rase iz korenin, otroci 
na Muti vedo. In ko se bodo 
Mravljice (glasilo otrok) predstav
ljale ob naslednjem zaključku 
šolskega leta, jim prisluhnite. Tudi 
zato, ker so v resnici mravljice, ki 
grade svoj jutrišnji svet.

Tončka Repnik-Vrhnjak
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IL KONGRES
ZDRUŽENE LISTE 

SOCIALNIH 
DEMOKRATOV

<a?
ZDRUŽENA USTA
socialnih demokratov

Kongres združene liste socialnih demokratov bo 25. in 26. novembra v Slovenj Gradcu. 
Kongresa se bo udeležilo preko štiristo delegatov iz Slovenije, med njimi tudi ministri in 
državni sekretarji, člani Združene liste. Prav tako se bodo kongresa udeležili številni tuji dele
gati iz Evrope.

Stranka bo na kongresu sprejela program, ki je zasnovan ambiciozno. Njihove dosedanje opre
delitve, ki jih ni bilo malo, bodo strnili v celovit program, ki bo osmislil socialdemokratsko 
politiko stranke in njenega članstva na prehodu v novo tisočletje.

Slovenska družba je razvita družba na prehodu industrijskega v postindustrijsko obdobje. Naše 
skupno mesto je v evropski državi narodov, v gospodarskih in drugih integracijah držav tega 
kontinenta. V te integracije lahko vstopimo le, če bo naša država gospodarsko razvita ter poli- 

j tično in socialno stabilna. Zato želimo v razmerah pravne države pluralne parlamentarne 
demokracije uveljaviti državo blaginje in takih odnosov med ljudmi, ki hi jih najlepše označili 
s pojmom demokratični socializem.

Združena lista je leva stranka, stranka, ki izraža interese dela in znanja. Ne gradimo na revolu
cionarnih pristopih in metodah, ampak z evolutivnim spremljanjem družbenih razmerij ustvar
jamo stabilnost, ki bo vodila v dolgoročno gospodarsko rast, zasnovano na znanstvenih osno
vah in novih tehnologijah, so v svojem programu zapisali člani stranke Združene liste socialnih 
demokratov.

Vse člane in simpatizerje Združene liste socialnih demokratov vabimo, da se udeležijo slovesne 
otvoritve, ki bo v športni dvorani v slovenj gradcu 25. novembra 1995 ob 10. uri dopoldne.

ZLSD
območna organizacija 

Slovenj Qradec



Po Koroški
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KRAGULJ 
ODNESEL PSA

Skoraj ne bi verjeli tej novici, če 
je ne bi posredoval zaupanja vre
den človek. Novico je potrdil 
kmet Lonhter iz Velke pri 
Ojstrici:
“Ko sem proti koncu oktobra 
gnal živino na pašo, je poleg 
mene tekel tudi triletni kuža 
Tingo, težak okoli šest kilo
gramov. Nenadoma je po zraku 
priplaval velik kragulj, se spustil 
zelo nizko, zagrabil s kremplji in 
kljunom psa ter odvihral z njim v 
višine.”
Nič ni pomagalo gospodarjevo 
kričanje in silno cviljenje pre
strašenega kužka. Domači so že

mislili, da je kuža za vedno 
izgubljen, a čez dobri dve uri jo 
je ves prestrašen in opraskan po 
trebuhu primahal nazaj. Dva dni 
ni mogel ne ležati ne jesti. Še po 
štirinajstih dneh je bil tako pre
strašen, da se je pustil fotografi
rati le pod varstvom Zdravka, 
vnuka na domačiji.
Gospodinja je še povedala, da ji 
je ta roparski kragulj gotovo 
pokradel skoraj vse kure in nekaj 
mačk, ki jih pogrešajo, na koncu 
pa se je lotil še psa. Ta ga je 
najbrž šavsnil in se tako rešil 
gotove prezgodnje smrti.□

Ludvik Mori

Povsod po naši lepi Koroški v poznojesenskih in dolgih zimskih večerih flincarijo. To opravilo ponavadi 
povežejo s plesom v domačem seniku in s kopico bolj ali manj veselih običajev.

Tudi v domu starostnikov v Čmečah že vrsto let zapored flincari- 
jo.
“Friziranje" koruze je prijetnejše kot drugod tudi zato, ker 
stanovalci in oskrbovanci doma v Čmečah na majhni njivici koru
zo sami nasade in vse do trganja debelih storžev skrbno pazijo na 
njen razvoj. Zato tudi težko pričakujejo dan in uro, ki sta 
napovedana za kožuhanje.

Letos je to bilo konec oktobra v lepem petkovem popoldnevu. 
Kljub mrazu, ki je rdel v ušesa, in kljub temi, ki je hitro padla na 
zemljo, so pekli kostanj in pokušali kvaliteto domačega mošta. A 
najlepši in najsvetlejši je gotovo spomin, ki ga je vsak po svoje 
obujal ob zvokih frajtonence in iger s klobukom.

Spomin na plesne korake po domačih hodnikih, na igre, ki so si 
jih vaški in okoliški fantje privoščili z domačo ali sosedovo 
prikupno mladenko, ki so jo - ojojoj! - natlačili s slamo.
Pa skrivni in mnogokrat prepovedani poljubi..., prekipevajoče 
srce in iščoče oči...
In kdo pravi, da spomini še danes ne žive? Takrat, ko Bojan 
zapleše z gospo Marijano ali pa, ko Johan, utrujen in izžet, a z 
blaženo lepoto, ne prime pod roko gospe Micike in objeta rajata 
tudi takrat, ko so že zdavnaj izveneli zadnji takti.

In mošt je neizmerno dober, kostanj kot balzam, čmi kruh s slani
no pa: bog, o bog, kaka pogačaO

T.Repnik Vrhnjak
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Po Koroški

V naši pokrajini, med nami in z 
nami že od njega dni živijo poseb
neži. Vsak od teh se po svoje zapiše 
v naš spomin.
Ampak, zanimivo: mar se nam pri tem ne 
izmaknejo, gredo mimo nas in v pozabo prav 
tisti skromni, tihi, rekli bi, kar neopazni 
posebneži, ki bi nemara zaslužili spomenik v 
zavesti ali zapisani besedi. Eden takšnih je 
pravgotovo Šilerjev Franček. Težak invalid, 
in nad sedemdeset let mu je življenje nalagalo 
samo delo in bremena.
To je bila velika najemniška - “ofrska” - prid
na družina. Menda so se najdlje zadržali pri 
Šilerju na Pernicah. To je tam, kjer danes 
najlepše rase bavh, najbolj pozoren obisko
valec pa bo v pokrajini še zaznal obrise 
temeljev nekdanje hiše. To je prav tam, kjer 
za planinskim javšjem in smrekami še najdete 
ostanke nekdanjih jezer in mrzlih voda.
Prav te vode so bile usodne za tri mlade fante 
pastirčke. V otraški igri so se hudo prehladili in 
Franček je po nekaj letih težke bolezni preživel, 
za vedno pa mu je ostala v kolenu skrčena 
noga. Bratje in sestre so nekako odšli v svet, 
vsak za svojim kruhom, Frančeku pa je polago
ma ostala skrb za vse bolj ostarele starše.

Čez te planinske kraje je hudo tolkla druga 
vojna. Še pomnite, borci, kako je Franček v 
samem jopiču in z berglami stal v mrzlih 
nočeh za vas na straži? In koliko praznih 
obljub, da mu tega ne pozabite. Naj ne

izzveni kot očitek, tega tudi Franček ne bi 
maral. V življenju namreč nikoli ni prosjačil. 
Raje je s svojimi berglami, ki si jih je izdelal 
sam, in svojo trdo voljo poprijel za sleherno 
delo.
Opravljal je domala prav vsa kmečka dela, 
celo kosil. Starejši pa še pomnijo, kako je s 
konji vozil les s planine. Človek bi dejal, da je 
to vendar nemogoče, takrat so bile tu še 
prave strme globače, poleti “žlajfe in Sperile, 
pozimi rajse”. Mnogi lažji invalidi so se 
postavili pred vrata sociale! Življenje ga je 
zaznamovalo z delom, neuklonljivo voljo, 
predvsem pa z nekim notranjim ravnotežjem 
in razumevanjem z vsemi in vsem okrog 
sebe.
Tudi pri svojih sedemdesetih ne miruje. Z 
“bognrco” in navadno žago si je visoko v 
planini postavil zelo lepo hiško, našel si je 
sebi primemo življensko tovarišico in njuna 
hiša je vsa v cvetju, v okolici pod samimi 
smrekami pa polno drv, vse zloženo kot v 
škatlici - saj veste, zime so tu hude in vsak 
dan je treba delati kakor mravlja, da se, takrat 
ko zatulijo viharji, lahko stisneš v topel kot.

In prav ničesar mu ne manjka, pravi Franček, 
le za “gnorje je presneto trda”. Pa še ta poseb
nost. Franček pravi, da so okrog njega v 
glavnem sami dobri ljudje, a tudi on pazi, da 
nikoga ne nadleguje: “Saj zastopiš, vsak ma 
svoje skrbi!”Q

k. vx Iti

V IMAKIDIIJ) US 
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ODSLEJ ŠTUDIJSKI KROŽKI 
TUDI V SLOVENJ GRADCU

V kakršnemkoli času že živimo, ostaja dejstvo, da ga brez sprotnega 
izobraževanja ne moremo dohajati.

Ponudba institucij, ki imajo izobraževalno vlogo, prav gotovo ne 
more zadovoljiti vseh, ki bi radi svoje znanje obogatili, pogosto pa 
naletimo še na dodatno oviro - kvalitetno izobraževanje danes 
povprečnemu državljanu predstavlja vse prevelik strošek.

Zato so takšne lastovke, kot je uvedba študijskih krožkov pri Centru 
za socialno delo še posebej dobrodošle. Vanje se lahko včlanijo vsi, 
ki bi radi izpopolnili znanje, ki naj bi omogočili lažje življenje v 
spreminjajočem se vsakdanjiku. Starost in stopnja izobrazile nista 
iximembni, vsi krožki bodo namreč temeljili na sodobnem pristopu 
k pridobivanju novega znanja, sicer pod vodstvom mentorjev, ven
dar s poudarkom na željah in pobudah udeležencev.

Za začetek bodo pričeli s tremi krožki: angleškim, vrtnarskim in 
ekološkim. Kdij in kje bodo potekali, vam bodo povedali na Centru 
za socialno delo v Slovenj Gradcu. Vse je odvisno od zanimanja ljud
skih množic. Denar tokrat ne more biti razlog za neuspelo dobron
amerno idejo - krožki bodo namreč zaslon].□ Miša Felle

m*
\nm°

m*

mm
Ko je letos na svojem vrtu Slavka Kašnik iz Šmartna pri Slovenj 
Gradcu pospravljala zelenjavo za ozimnico, je bila nemalo pre
senečena, ker je med rdečimi korenčki zrasel tudi korenček - reko
rder.

Ko ga je izpulila, je meril kar 38 cm, tehtnica pa je pokazala, da je bil 
težak natanko tri kilograme in pet dekagramov. Z vnukom 
Klemenom nam je Slavka korenček ponosno pokazala, mi pa smo 
za spomin naredili tale posnetek.□

F.Jurač
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Po Koroški

Da boš zdrav, poišči trgovino Petra v Dravogradu, 
Koroška cesta 19, nad avtoservisom.

Poiskali smo prijazno gospo 
Lilijano Rižnik, ki vodi to 
trgovino. Pogovor je stekel 
takole:
“Po poklicu sem socialna delav
ka. Dolgo sem opazovala bolne 
ljudi, posebno invalide, ki so 
hodili v Maribor po zdravila, 
tudi po ortopedske pripomočke. 
Zato sem sklenila, da tukaj v 
Dravogradu odprem trgovino, 
da bodo našim bližnjim in dalj
nim krajanom lažje dostopne 
tudi te dobrine.”
Od kod nabaljate zdravila in 
biohrano?
“Nekaj iz Ljubljane, pa iz 
Metlike. Novost je, da sem 

uspela nabaviti iz Nemčije 
vitamine od dr. Ritterja; to so 
multivitaminske kapsule ali 
dražeji, ki obnavljajo energijo, 
znižujejo nervozo in utru
jenost. Dvigajo duševno 
sposobnost, zato jih 
priporočamo tudi osebam, ki 
imajo veliko psihičnega dela. 
Namenjena so tudi otrokom, 
ki so preobremenjeni z 
učenjem. Posebno so priznane 
za zdravljenje oči, ker vsebuje
jo naravni A vitamin, ki je 
važen pri vidu.

Lahko pa si tudi nabavite kap
sule za lahko noč. To naravno 
zdravilo nam oblaži napetost. 
Na voljo je tudi biohrana in 
razni ortopedski pripo
močki. "□

Lilijana Rižnik

@©5^(32

ANTON ČODERL, Gradišče 2, 
Slovenj Gradec:
“Pred skoraj 81 leti sem se rodil 
sredi pohorskih gozdov na 
Primožu na Pohorju. Življenje je 
bilo vedno pestro in veselo. 
Dolga leta sem delal v “padfab- 
riki” (v tovarni meril v Slovenj 
Gradcu).
V zakonu sva z ženo imela 11 
otrok in danes sem vesel, ko 
okoli mene skače 25 vnukov in 
13 pravnukov. Pa še recite, da 
nisem poprečen Slovenec.”

[p(àO(S

Le kje še je doma toliko glasbe, najmanj pri vsaki 
tretji hiši so harmonike, seveda diatonične. Skoraj pri 
vsaki hiši pa vsaj nekdo zna zaigrati na kakšen 
inštrument.

V takšnem okolju, pri kmetu Pematu, kjer je tudi kmečki turizem, je 
bilo prvo novembrsko nedeljo že III. srečanje harmonikarjev. 
Letošnjega srečanja se je udeležilo že trinajst harmonikarjev, 
pretežno domačini ali pa harmonikarji iz sosednjih krajev.
Za letos pa je prav značilen prodor mladih, saj jih je bila skorajda 
polovica. Nedvomno so v treh letih cilj dosegli in v prihodnosti, tako 
razmišlja organizator, ta mladi Pernat, bodo vsekakor ločili nastope 
mladih in starejših harmonikarjev.
Letos so prvič podelili tudi pokale in seveda spominske plakete. 
Prvo mesto je priigral lanskoletni zmagovalec Dušan Viltužnik, 
drugo Gregor Martini, tretje pa eden najmlajših sodelujočih Simon 
Gerhold. Poleg omenjenih so sodelovali še: Vesna Jurač, Dagmar 
Markač, Marija Tratnik, Mitja Novak, Blaž Butolo, Janko Račnik, 
Rado Napomik, Beno Breznik, Ivan Poročnik in Feliks Veronik. 
Pokale in druge nagrade je tudi tokrat prispeval domačin oziroma 
orgamzator.O kv

Tudi skupaj so potegnili mehove

Pred nami je še en prvenec, tankočutno prefinjeno ilustrirana, vsebinsko pa s pravo otroško nežnostjo 
in veliko mero poznavalske strokovnosti ponujena knjiga, ki skriva deset pesmi za otroke.

Avtorja sta kar dva, oče in hčerka Majda Eržen Novak in Franc Eržen, slednji dolgoletni ravnatelj 
OŠ Ribnica na Pohorju. Muzikologinja in izkušen pedagog sta ustvarila knjigo. Nedvomno je prijetna 
obogatitev ponudbe otroških pesmi in Ixxlo po njej posegli že učenci nižjih glasbenih šol, predvsem 
pa starši, ki imajo vsaj nekaj glasbene razgledanosti. In takšnih danes ni malo, služila jim bo za 
bogatitev glasbenih sposobnosti, predvsem ob klavirju.
In še nekaj ne kaže prezreti: če je Majda znala združiti lahkotnost, otroško razgibanost in občutek nam 
domače melodike, ki gre v ušesa z vstopnico v zahtevnejše prijeme, je oče Franc dokazal, da so lahko 
tudi povsem domače okolje, otroku dojemljivi dogodki in pojmi, material, iz katerega nastanejo 
prisrčne pesmice. □

k. vaiti
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Glasba

B ^ [KI K) [KI @
lovala z našim starim 
znancem Marijanom Smo- 
detom, ki je bil navdušen 
ned njegovim samostojnim 
petjem. Igorjevo odlično 
petje so potrdili tudi Andrej 
Šifrer, Ivo Umek in Jure 
Robežnik, s tem pa si je 
Igor zagotovil nastop v mladinski 
televizijski oddaji.
S starši je Igor že pri štirih letih 
nastopal v triu Peter. Ajihovi 
nastopi so segali od vrtcev, šol, pa 
do raznih kulturnih prired- par
itev po vsej Koroški.

špilu..." In mamin prestrašen obraz 
ter odgovor: “Igor, pa ne še ti!”
Karte so bile na mizi. Oče je dobil 
svojega naslednika: mladega bob
narja Igorja. Igor takrat ni obisko
val glasbene šole; imel je dobrega

m

Marsikdo so vorjotno 
spominja uspošnoga 
duota (Zdonka in 
Bojani Rotor. Sovoda 
jo od takrat minilo žo 
dobrih 10 lot. Za
konca Rotor sta bila v 
Takratni Jugoslaviji 
dokaj uspoina in po 
njunih stopinjah jo 
hitro stopil tudi sin 
Igor. In o njom bo 
tokrat tokla bosoda.
Igor jo danos star io 
16 lot in igra bobno (tako 
kot njogov o«o pri skupini 
Classi«) pri najstniškom 
rock bandu Bahnhof.

Nekje v preteklosti, desetletje 
nazaj, je na Kotuljskem vrtiljaku 
nastopil s starši tudi mali Igor. Že 
takratne besede voditelja Janka 
Toreja so bile: “Ti boš boljši od 
očija in mamce, ko boš velik.” 
(slika 1)

Njegova glasbena kariera se je 
začela že pri treh letih, ko je 
nastopil na prireditvi “Ravne pred
stavlja”, kjer so se zbrali vsi takrat 
obstoječi “bandi” in kantavtorji na 
Koroškem. Občinstvo je bilo 
navdušeno in presenečeno nad 
njegovim nastopom, saj je mali 
Igor po odru stopal brez treme, 
nasmejan in sproščen, (slika 2)

Po mnenju očeta Bojana je bilo 
delo z Igorjem zelo zanimivo, saj

Njegovo otroštvo je bila glasba, 
njegova igra pa petje.

Igor je poskušal igrati harmoniko,

linhol/

učitelja, svojega očeta, (slika 3)

Svojo samostojno glasbeno pot je 
začel pri 12. letih, ko je s prijatelji 
zaigral prve akorde. Do svojega 
15. leta je menjal nekaj skupin, 
potem pa je naletel na prvo 
resnejšo skupino Banhof in tu pri 
njih ostal, (slika 4)

Začelo se je resno delo. V letu dni 
so izdali prvi projekt - kaseto z 
naslovom Elina. Izbrani so bili kot 
rock skupina, ki je zastopala 
Slovenijo na festivalu v Opatiji. V 
kratkem pa pripravljajo tudi svoj 
projekt - CD, ki bi naj izšel spom
ladi.(.slika 5)

Torej Korošci, spet imamo mlade- 
ga, obetavnega, glasbenika na

je Igor že od vsega začetka kazal kitaro, orgije..., toda me. Ko je s|OVenski sceni.□ 
veliko zanimanja za glaslx>. Starša prvič sedel za očetove lx>bne, je Nataša Hutinski
Bojan in Zdenka sta takrat sode- rekel: “Ata, jaz bom bobne
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Za mlade

mmu m ®mšm nili. še neimenovana diskoteka na Ravnah.

Glasujte za svojo najljubšo diskoteko, pove
jte. kaj vam je njej všeč in kaj ne. Čez mesec 
dni bomo izbrali najboljšo diskoteko na 
koroških tleh.

Po dolgem «asu sem spet z vami. Zanimivi tedni so za nami. V Radljah ob 
Dravi je gostovala popularna skupina Parni valjak, v slovenjgraški 
Atlantidi Neno Belan, izvajalec tako opevane pesmi "Što je danas lijepi 
suncan dan", skratka povsod je bilo super. Eureka gostov sploh ne potre
buje, ker D.J. - ja naredita popoten žur. Neuradno pa se širijo novice o 
odprtju nove diskoteke na Ravnah in to v kratkem. Kot smo tudi slišali, 
naj bi imel prste zraven znani ravenski gostinec (Rene). Ko bo in kje bo, pa 
vas bomo seveda pravočasno obvestili. Saj bo menda diskoteka pravi 
buuum. No, pa si poglejmno še nekaj lestvic:

Zmagovalna diskoteka lx> pripravila žrebanje 
svojih glasovalcev in prve tri nagrajene (ki pa 
seveda morajo biti takrat prisotni) bogato 
olxlarila.

iVata.ša Hutinski
M

za naj diskoteko na Koroškem:

Iz Atlantide sta D.J. Matjaž in D.J. 
Miha poslala tole:

1. FUN FACTORY Ceiebration
2. SCATMAN
3. Gl T n MOVE 
i. MINEA
š. SENNA
6. o,i. nono
7. FA EOI CHE 
K. F.-ROTIC
9. Wl IIGFIELD
10. NETZWERK

Scatmans \v< >rid 
Fin alive 
|oš volim ga 
Indija nac 
There is a Party 
Be my Fover 
Sex on thè Pitone 
lliink ot you 
Memories

V Jolly-ju bo to soboto velik žur, soj 
bo nastopila mlada in priljubljena 
pevka Severina. D.J. pa je napisal 
njihovih vročih deset:
1. E.T. Ja ti priznajem
2. N-TRANCE Stay'in alive
3. D,F BOBO Freedom
4. RM PROJECT Močem tvojo pi
3. CLOCK Everyltody
6. TECHNOHEAD I vvanna Ite a I lippy
7. ME & MY Due *1' Dtib
5. ODYSSEY EverylxxJy move
9. VISION ot' D Ilien I dream
10. BLUE SYSTEM Laila

D.J. Gogy in D.J. Jure vsak vikend 
"rolata" za mešalno mizo nasled
nje pesmi:

1. SHAGGY B<x imbastii-
2. BARABBA El ritmo Rapido (RemLx)
3. LEILA K. Electric
4. CANDY GIRLS Ere Fi Fo Funi 
3. MASTER BOY Anylxtdy
6. D.J. BOBO Freedom
7. BLUE SYS'ITM Ulila
8. PETER SCHILLING Tera Titanic
9. UNDERGOVER Every breath you take
10. NO MERCY Missing

Glasujem za

Izbral sem jo zato, ker

Mogoče bi morali spremeniti

Ime in priimek______________

Naslov:_____________________

Za vas smo pripravili tudi nekaj novega 
Želimo, da sami
izberete najboljšo 
diskoteko na Koroš
kem. Žal si za njo 
potegujejo samo 
diskoteka Eureka v 
Dobji vasi, diskoteka 
Jolly v Radljah ob 
Dravi in diskoteka 
Atlantida v Slovenj 
Gradcu. V kratkem 
pa, kot smo že ome-

Proizvodnja, trgovina 
izvoz - uvoz, zastopstvo 
poslovne storitve 
Ob Šumcu 9, MEŽICA

PODJETNIKI
Vodenje poslovnih knjig ter davčno svetovanje vam nudimo po 
konkurenčnih cenah. Še več, za vas lahko uvozimo ali vam pripravimo 
izvozno dokumentacijo.
Pokličite nas in se seznanite podrobneje z našo ponudbo.

Telefax: 0602 35 672, mobitel 0609 624 092

----------------------------------------------------------------------------------------—----------------------------------------------------------------- —

TEKSTILNA INDUSTRIJA
Otiški vrh d.o.o.
Otiški vrh 53, 62373 Šentjanž pri Dravogradu 
Tel.: 0602/85-234, Fax: 0602/85-279

Trgovina TARA na Mariborski cesti v Dravogradu se vam ponovno predstavila z 
bogato izbiro izdelkov TEKSTILNE INDUSTQIJE OTIŠKI VRH

© KOPALNI PLAŠČI 
© BRISAČE 
© SPALNI PROGRAM 
© NOGAVICE

Pričakujejo Vas vsak dan od 9“ do 19®°, ob sobotah pa od 
9°® do 12°" ure. Nudijo vam plačilo s kreditnimi karticami 

in na čeke brez obresti.
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Družabna kronika

Tokrat sem se z veseljem poiskala v Prepihu...

Pri vseh pobudah in načrtih Slovenjgradčanov za 
ustanovitev (prej) gimnazije in (sedaj) liceja mislim, da 
bodo morale biti Ravne pravo mesto miru, če hočemo 
ohraniti mir na Koroškem.

Nekateri, ki so v socializmu odgovarjali za miselni delikt, 
so sedaj pokazali, da misliti sploh niso sposobni.

##§###

Na Ravnah nadaljujejo z gradnjo glasbenega doma: če bi 
domači dirigenti imeli več posluha, bi bil dom že zdavnaj 
zgrajen.

004000

Polovica nas je na eni, polovica na drugi strani - ostali pa 
nekje vmes.

oo«ooo
Adi Smolar seje komaj oženil, pa se že boji, da bi crknil 
televizor: ko bo v zakonu tako dolgo kot jaz, se bo bal za 
ves telekomunikacijski sistem.

IKK©
Poleg Žarka Petana, ki se sedaj bolj ukvarja s televizijo, je 
Prepihov in Večerov aforist Niko Brumen danes gotovo prvo 
aforistično pero v Sloveniji Njegova knjiga Misli iz parterja pa je 
vrhunski dosežek, ki ga 
lahko podarite tako prijatelju 
kot sovražniku,’

Drugi vrhunski dosežek 
Brumnovega Nika je nov 
avto Kia sephia. prv i povsetm 
nov avto v njegovem življen
ju. Najlrolj vesel je bil Niko 
velikega prtljažnika, kamor 
bo poslej brez težav zložil 
vso ribiško opremo. Ob 
nakupu pri manlxrrski firmi 
P ik D Darka in Duška 
Pignerja pa je še večje pre
senečenje čakalo ženo Dušo. 
Za rojstni dan je poleg avta 
dobila še velik šopek rož.

004000

Na prostranem nebu - naša letala, na širnem polju - naše 
ladje, v gradovih v oblakih - naši.

oooooo
Nekateri koroški volilci se boste lahko letos našli v 
PREPIH-u, nekateri koroški politiki pa se bodo prihodnje 
leto znašli na prepihu.

oooooo
Vsak vleče na svojo stran, le PREPIH vleče povsod.

16-21/95
PREPIH



in prepihane čveke

ili; J/J K/JjJp

Po vsem tem, kar se dogaja s knaparijo v Idriji in Mežici, sodijo 
knapi v isto kategorijo kot Židi, brezdomci in begunci.
Resda so drugačni, vendar niso enakopravni.

Posnetek: Tomo Jeseničnik

(MA

Medtem ko je PŠK Traberk že praktično zgrajen, so v teh 
dneh pričeli (z zamudo) kopati tudi temelje za novo 
bencinsko črpalko v Dravogradu. Do gradnje črpalke je 
prišlo po dolgih in utrujajočih pogajanjih med investitorji 
Traberka, občino in gospo dr. Silvijo Borovnik, ki jih je 
župan Rado Krpač uspešno pripeljal do konca. Kot izgle- 
da, bodo na koncu vendarle vsi zadovoljni, Dravograd pa 
bogatejši za lepe knjižnične prostore v novem poslovno 
trgovinskem centni. Konec dober - vse dobro, bi rekli po 
razpletu dravograjskih zdrah, ki so se vlekle dolgo leto 
dni.

A POIŠČITE j

SE V PREPIHU
Dragi bralci! V uredništvu Prepiha smo se odločili, da naredimo to 
stran za vas še bolj zanimivo, za nekatere med vami pa tudi korist
no. Začenjamo z nagradno igro: POIŠČITE SE V PREPIHU.
V naslednjih številkah bomo na tem prostoru objavljali naključno 
izbrane fotografije, posnete nekje na Koroškem. Na vsaki sliki bo 
ena oseba označena in bo lahko sodelovala v°naši nagradni igri. 
Vaša naloga je, da se na fotografiji prepoznate in se v desetih dneh
po izidu Prepiha oglasite v našem uredništvu na Ravnah na Koroškem, Prežihova 24 (nad Mladinsko knjigo). Če boste pravilno odgovorili na 
vprašanje, kje je bila fotografija posneta, boste prejeli nagrado, ki jo bo vsakokrat prispeval eden od sponzorjev nagradne igre. Veliko sreče in 
zabave vam želimo.
T okratna nagrada je korekcijski okvir v vrednosti 10.000,oo SIT in čaka na gospo, ki je obkrožena na naši fotografiji. Nagrado podarja 
EXPRES OPTIKA - Podgoršek Jurij, (davni trg 2, Slovenj Gradec, kjer lahko kupite vse za boljši vid, po vaši izbiri in osebnih željah.
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vsak dan

ves dan

Meškova 21 / 62380 Slovenj Gradec 
tel.: (0602) 41-245, 41-818 / fax: (0602) 42-600

mm
(TRCOVSK^ODJETJCk 

SLOVENJ GRADEC

TRGOVSKO PODJETJE ŽILA SLOVENJ GRADEC
Šolska ulica 2, Tel.: (0602) 41-127, fax: 43-756

DRAGI MIKLAVŽI IN BOŽIČKI
PRihAJA Vaš ČAS, ČAS RAZMišljANj' O NAkupik 

(JarìI za Vaše NAjdRAžjE.
]e v poslovAliviicAh "

NA GIaVNEM TRQU V SloVENJ* 
GraJcu ìn v BUqovNici MìsIìnj'a pRipRAvi^ 

Ia obiho pREdpRAZNičNO poNudbo iqRAČ 
ÌN obUčil po izjEMNO tqodNÌb CENAb. Tudi 
Vaše posEbNE žeI]e bodo URESNičili v Vaše 
zAdovoljsivo. Ne iščiiE dRuqod, sropiiE v

ZiliNE pROdAJAlNE, SAj' JE TU
Zllr\ DAM£S * ZA VAŠ BOLJŠI JUTRI,

whifo. mM - wkiih

PRODAJNI PROGRAM NOTRANJIH VRAT:
PODBOJI
- z nadsvetlobo ali brez
- gladki ali stilni
- globine podbojev: 10,12.15,22 in 28 cm
- za suho montažo vam ponujamo tudi slepe podboje
- vratna krila so standardnih širin, polna ali z izrezom za steklo
- vsa notranja vratna krila lahko dobite tudi v drsni izvedbi
- furnirana vratna krila in podboji so lahko v lakirani ali luženi 

izvedbi
VTW popust na

za vse izdelke ponujamo (/T) gotovino

GLADKA VRATA
- hrast, mahagoni
- belo pleskana

VRATA 'STIL' IN 'KLASUC
- hrast

UGODNE CENE, OBROČNO ODPLAČEVANJE, PREVOZ, SUHO 
MONTAŽO, GARANCIJO in SERVIS

m JELOVICA
lesna industrija, Kidričeva 58, 64220 ŠKOFJA LOKA 

tel.:(064)61-30, faks:634-261 _________

Ravne na Koroškem, Čečovje 5, «0602 20 175

18-21/95 PREPIH



--------------------------------------------------------- Podlistek

Utecite

75 LET KOROŠKEGA PLEBISCITA (20)

1. Vtakni v kuverto glasovnico tiste 1. ©it) in Deu llmfrfilug Deti člintni

države, za katero hočeš glasovati. jedel ienes Stnutes, fiir meliiien
3u ftimnieii luiliii.

2. Glasovnico države, za katero t. ;jerreif;e Deti ctitnnijeltel jettes
nočeš glasovati pretrgaj na dva Siuules. (ur Deti 3u nirtij itirmneti
kosa ter tudi ta dva kosa vtakni luiliii, in linei Scile unD gib Dicfe
v kuverto. Stiide in Deti gicidjen Umidiiog.

3. filebc Den Umftiiltig fc{i 511.
3. Zapri in dobro zalepi kuverto

4. irnge Deu lltnirfjlog jur 'Ubitim
4. Nesi kuverto k nabiralniku ter ntumjs=Urtie mtb gib ifju Dem

jo izroči predsedniku. SBocODcnDen.

Dvojezično navodilo za ljudsko glasovanje 10.10. 1920

OD KOD PET 
TISOČ 
GLASOVAL
CEV?
Plebiscitna komisija je 29. septem
bra 1920 sprejela sklep, da lahko 
občinski glasovalni sveti vpišejo 
glasovalce v imenike tudi tik pred 
glasovanjem na posebno zahtevo 
okrajnega glasovalnega sveta in 
med temi glasovalnimi 
upravičenci so bile tudi osebe, kiPiše: MIRO PETEK

Prijave za vpis v glasovalne 
imenike je bilo treba oddati pri 
občinskih glasovalnih svetih do 22. 
septembra do 18. ure. Za vpis v 
imenike glasovalnih upravičencev 
pa se je lahko prijavil vsakdo, ki je 
za to izpolnil pogoje, to pa je bilo 
mogoče po pošti ali ustno pri 
občinskih glasovalnih svetih, kjer 
so imeli prijavljene posebne 
obrazce. Plebiscitna komisija je za 
sestavo imenikov glasovalnih 
upravičencev uporabila občinske 
in okrajne glasovalne svete. V pre
delu I so bil štirje okrajni sveti, ki 
so skrbeli za komunikacijo med 
občinskimi glasovalnimi sveti, pre
bivalci in Plebiscitno komisijo. 
Plebsicitna komisija je omenjene 
okrajne svete ustanovila za nadzor 
jugoslovanske uprave v predelu I 
oziroma avstrijske v predelu II, 
poleg tega pa jim je naložila celo 
pooblastilo dokončnega odločanja 
o imenikih glasovalnih 
upravičencev in o izvedbi glaso
vanja. Okrajni sveti so imeli precej 
pristojnosti. Odločali so o sestavi 
občinskih glasovalnih svetov, 
odločali so o vpisih v imenike 
glasovalnih upravičencev, odločali 
pa so tudi o ugovorih, ki so jih ses
tavili občinski glasovalni sveti. In 
vpisov ter reklamacij, o katerih so 
odločali okrajni sveti, je bilo zelo 
veliko.
Zanimiva pa je bila sestava 
občinskih glasovalnih svetov, ki so 
jih po določilih Plebiscitne komisi
je sestavljali okrajni sveti. Občinski 
glasovalni sveti so bili sestavljeni 
paritetno iz šestih članov, od kater
ih je tri predlagal jugoslovanski 
član te komisije in bi naj zastopali 
slovensko korist, tri pa je predlagal 
avstrijski član in bi naj potem
takem predstavljal avstrijske 
koristi. Okrajni sveti so imenovali 
tudi predsednike in tajnike 
občinskih glasovalnih svetov.
S takšno odredbo - predlagati

polovico članov v vse občinske 
glasovalne svete predela I tudi za 
avstirjsko stran - je bil ponovno 
kršen 50. člen senžermenske 
mirovne pogodbe, saj avstrijska 
stran sploh ne bi smela sodelovati 
pri razpravah o vprašanjih, ki so se 
nanašale samo na predel I. 
Avstrijski Nemci so na ta način 
imeli v predelu I enako moč kot 
Slovenci. Seveda bi bilo enako 
razmerje tudi v predelu II, kjer pa 
do plebiscita sploh ni prišlo. Poleg 
tega v tem predelu tudi ni bilo 
dovolj sposobnih prebivalcev 
slovenske narodnosti, ki bi se 
javno potegnili za slovenske prav
ice.
Torej je bila sestava občinskih 
glasovalnih svetov pravična le 
navidezno. V teh svetih, ki so 
opravljali aidi pripravljalno delo za 
plebiscit, so odločali samo oficirji 
(britanski, francoski in italijanski), 
ki pa niso bili dovolj pravniško 
podkovani.

jih občinski sveti niso poznali. 
Obstoji utemeljeni sum, da so 
okrajni sveti med 5. in 10. okto
brom vpisovali v imenike mnogo 
glasovalcev, ki niso izpolnjevali 
predpisanih pogojev. Avstrijski 
Nemci so namreč že od vsega 
začetka težili k temu, da bi kar 
najbolj pomnožili glasovalne 
imenike v predelu I. Iz volilnih 
bojev v prejšnjih letih se je 
namreč vedelo, kolikšno bo prib
ližno število slovenskih glasov v 
predelu I. Število nemških 
upravičencev pa se jim je 
posrečilo povečati z izenačenjem 
obeh plebiscitnih predelov in kas
nejšimi reklamacijami. Avstrijski 
časopisi so, denimo, še 7. oktobra 
navajali, da skupno število glaso
valnih upravičencev znaša 34.360 
glasovalcev, da se bo glasovanja 
verjetno udeležilo 90 odstotkov 
glasovalnih upravičencev in da 
bo absolutna večina znašala okoli 
15.000 glasov. Toda 10. oktobra je

bilo v glasovalne imenike 
vpisanih skorajda 5000 
upravičencev več!

VRSTA
TEHNIČNIH
POMANJ-
KUIVOSTI
Velik del glasovalnega gradiva je 
bil izdelan tako, da so bile možne 
zlorabe, poleg tega ni znano, kje 
so natisnili glasovnice in kuverte. 

Vsak glasovalec je dobil 
dve glasovnici z omoti: 
belo (za kraljevino SHS) 
in zeleno (za republiko 
Avstrijo). Glasovalec je 
moral raztrgati glasovni
co, ki se je glasila na 
državo, za katero ni 
glasoval, obe glasovnici 
(raztrgano in celo) pa je 
moral spraviti v kuverto. 
Glasovali so v posebnem 
prostoru, ki je zagotavljal 
tajnosti, nato pa je glaso
valec zaprto kuverto 
izročil predsedniku 
komisije, ki je pred vsemi 
omot vtaknil v skrinjico. 
Manj dvomov bi bilo, če 
bi Plebiscitna komisija 
dobavila vso potrebo 
gradivo od zunaj. Tudi 
nekateri predpisi, ki jih je 
izdala ta komisija, so 
omogočali zlorabo. Po 
zaključku glasovanja 

glasov niso šteli na posameznem 
glasovališču, kakor je bilo pred
pisano v mirovni pogodbi. 
Občinski glasovalni sveti so glaso
valne skrinjice in ostalo gradivo le 
zapečatili (pečatniki so bili pov
sod enaki). Medzavezniški častni
ki in vojaki (v veliki večini 
Italijani) so te skrinjice vozili in jih 
stražili, člani občinskih glasoval
nih svetov pa pri nadzoru skrinjic 
niso smeli sodelovati. Tudi pri 
odpiranju glasovalnih skrinjic, ko 
so odtrgali pečat, tako imeno
vanemu zastopniku slovenskih 
koristi ni bilo mogoče ugotoviti 
pristnosti in nepoškodovanosti 
pečatov, glasovalnih skrinjic in 
njihove vsebine.
Tovrstnih očitkov bi se plebiscitna 
komisija lahko izognila, če bi 
glasovnice prešteli tafcoj po 
zaključku glasovanja v vsakem 
glasovališču in pred člani 
občinskih glasovalnih svetov.

(se nadaljuje)
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Razgledi
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Piše: Avguštin Rašcan, up. 
župnik iz Kotelj

To so tisti izmed ljudi, ki so 
sledili vodstvu Duha, po bibliji 
“140.000 zaznamovanih” in 
“velika množica tistih, ki jih 
nihče ni mogel prešteti” (Raz 
7,4.9).

Eden izmed njih je ŠKOF 
IGNACIJ iz Antiohije, ki okoli 
leta 100 takole piše v Rim: “Jaz 
sem božja pšenica in zobovi 
zveri me bodo zmleli, da me 
bodo zopet odkrili kot čisti kruh 
Kristusov... Naj pridejo čezme 
ogenj in križ in boj z divjimi 
zvermi, naj me raztrgajo in mi 
izpahnejo ude, naj mi zlomijo 
kosti, naj me hudič grozovito 

-muči, samo da bom mogel iti k 
Jezusu... Naj dosežem čisto luč: 
ko dospem tja, bom človek.”

Svetnik - mučenec Ignacij torej 
ne pozna meja v ljubezni do 
svojega Gospoda in MISLI, DA 
TAKO POSTAJA BOLJ ČLOVEK. 
Ali naj mu verjamemo? Ali ni 
ljubezen pač le skrb za nas 
same, za našo rast, za naše 
zasluženje tu in celo zgoraj v 
nebesih; resnična in popolna 
ljubezen do drugega človeka 
kratkomalo ne obstaja, ni 
mogoča. Ali pa vendarle?

JEZUSU iz NAZARETA ljubezen 
ni bila taka krepost, da bi po njej 
sam mogel postati boljši, saj je 
kot božji Sin že popoln - on nas 
zares ljubi izključno zaradi nas. 
Naj o njegovi ljubezni navedem 
besede apostola Pavla: “Naj 
nobeden ne gleda samo nase, 
temveč tudi na druge. Isto 
mišljenje naj bo v vas, ki je tudi 
v Kristusu Jezusu. Čeprav je bil 
namreč božje narave, se ni lju

bosumno oklepal svoje enakosti 
z Bogom, ampak je sam sebe 
izničil tako, da je prevzel vlogo 
hlapca in postal podoben lju
dem. Po zunanjosti je bil kakor 
človek in je sam sebe ponižal 
tako, da je postal pokoren vse 
do smrti, in sicer smrti na križu. 
Zato ga je Bog povzdignil in mu 
podelil ime, ki je nad vsakim 
imenom...” (Flp 2,4 -9).

Isti PAVEL podobno zatrjuje o 
sebi: “Želel bi biti sam zavržen 
in ločen od Kristusa v prid 
mojim bratom, ki so moji rojaki 
po mesu” (Rim 9,3). Nemogoča 
želja, vendar zelo očitno zna
menje, kako daleč mora iti prava 
ljubezen, da vrednostno ustreza 
resničnemu človekovemu 
hrepenenju po svetništvu. Prava 
ljubezen se ne ustavlja, ampak 
zares HOČE in tudi v resnici 
STORI.

Morda Ignacij in njemu podobni 
zmorejo vsaj za hip pozabiti 
nase, izstopiti iz samega sebe, 
meni pa to ne gre od rok. 
Resnična ljubezen namreč 
nikakor ni zgolj sentimentalno 
premišljevanje in sanjanje 
ljubezni ter predvsem oziranje 
nase, ampak nadvse JUNAŠKO 
DEJANJE in VLOŽENA MOČ za 
druge! V pesmi vseh pesmi 
beremo: “Zakaj močna kakor 
smrt je ljubezen” (Vp 8,6). 
Svemištvo je torej mnogim vred
nota nad vsemi drugimi. Zanjo 
žrtvujejo prav vse, tudi samega 
sebe.

KDO SE MORE TEDAJ REŠITI?. 
Tako sprašujejo kar trije evange
listi Matej, Marko in Luka. Enako 
storita bogati mladenič in učitelj 
postave: Dobri učitelj, kaj naj 
storim, da dosežem večno živl
jenje? Le zakaj je to vprašanje v 
slehernem človekovem dnu na 
poseben način navzoče. Tudi v 
meni se oglaša. Ali je to že

začetek rešitve? Ali se Jezus 
ozira k vsem in tudi k meni, ko 
pravi: Pri ljudeh to ni mogoče, 
pri Bogu pa je vse mogoče. Da, 
ugotavljam in verujem z apos
tolom Pavlom, saj me je vzljubil 
iz zame dal sam sebe!

Le kdo se ne bi čutil slabotnega 
spričo tako zahtevne naloge? 
Kdo nemočnega, premalo 
popolnega pred Bogom, ne 
samo kot posameznik, temveč 
tudi kot član družine, naroda, 
Cerkve, človeštva? In vendar k 
življenju ni druge poti kot 
ljubezen. Samo na tej poti je 
mogoče SREČATI DUHA, KI 
OŽIVLJA, Duha troedinega 
Boga.

BOG JE NAMREČ LJUBEZEN 
SAMA. Skrivnost našega Boga ni 
v samotnosti, temveč je on 
bivanje v skupnosti, ustvarjal
nosti, v njegovi naravi je, da 
spoznava, spočenja, ljubi, daruje 
in sprejema. Zato je vsako 
človekovo bivanje možnost 
sodoživljanja tega, kar Bog je: 
torej ljubezni. Ko poskusimo s 
Sinom človekovim stopati po tej 
ozki poti, smemo tudi nase 
obračati besede apostola Janeza: 
“Čeprav bi nas naše srce česa 
obsojalo, je vendar Bog večji od 
našega srca in ve vse” (1 Jn 
3,20). V Bogu je rešitev in večno 
ljubeznivo bivališče tudi zame!

□

ČEČOVJE 5
62390 RAVNE NA KOROŠKEM 

Tel.: 0602/20- 165

Bliža se mesec december.
Teje mesec veselega pričakovanja Miklavža. 
Otroci, pa tudi odrasli, željno pričakujemo 

jutra, ko bomo zagledali, 
s čim nas je Miklavž razveselil.

Da nas bo razveselil, smo prepričani, saj bo 
darila izbral vprodajalni GUKO na Cečovju, 

na Ravnah.
V teh predprazničnih dneh je izbira daril še 

posebej pestra.
‘Ni ga bogataša, ki ne bi mogel sprejeti in 

ne reveža, ki ne bi mogel dati
Z veseljem vas pričakujemo !
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Novi tiski

§?§ mur

1620 in 1995 sta letnici, 
med katerima je 375 
jeklarstva na Ravnah.

Visoki jubilej so v ravenski železarni 
z več priložnostnimi prireditvami 
počastili oktobra. Izdali so tudi 
posebno publikacijo. To ni zbornik, 
kot smo jih vajeni in kot navadno 
nastajajo ob jubilejih. V njem imajo 
besedo samo en pisec, dva prevajal
ca in dr. Sušnik z odo jeklu v 
Mežiški dolini. Kljub temu pa pub
likacija ni skromna; nasprotno, 
bogata je vsebinsko in oblikovno. 
Cel zbornik je zgodovina jeklarstva 
na Ravnah, predstavljena kot zgod
ba o železarni; iz nje nam železarna 
o sebi spregovori v vsakdanji go
vorici; niti ene tabele ali grafikona si 
ne zariše, pač pa vse pove v stavkih, 
razumljivo, domače, kot se menimo 
ljudje. In še eno prednost ima zapis, 
v kakršnem je tokrat predstavljena 
pot železarne Ravne skozi stoletja: 
izoblikuje celovito podobo. Bralcu 
je ni treba samemu sestavljati iz 
posameznih tem, ki jih klasični 
zborniki navadno obravnavajo 
ločeno. Tu so proizvodnja, zapo
sleni, investicije itd. v nekem času 
predstavljeni skupaj, soodvisno, 
popestreni pa so še z mnogimi 
primerjavami in vsakdanjimi za
nimivostmi iz dela in življenja raven- 
skili železarjev.
Izvrsmo je to zahtevno in obsežno 
delo opravil Marjan Kolar.
Sicer pa govori o zgodovini jeklar
stva na Ravnah v dveh delih: v 
prvem o jeklarni Jurija grofa Thuma, 
drugega pa začenja po letu 1945 in 
ga predstavi s tremi poglavji: 
Tovarna plemenitili jekel, Na evrop
ski ravni in Izzivi sodobnosti. 
Povzetek te Kolarjeve zgodovine 
objavlja publikacija tudi v angleščini 
in nemščini.
375 jeklarstva na Ravnah je tudi 
oblikovno več kot le klasičen 
zbornik. Je neke vrste zloženka. 
Odprta ponudi na sredini barvno 
reprodukcijo železarja, delo 
akademskega slikarja Vladimirja 
Potočnika, na hrbtu pa Sušnikove 
verze. Likovno opremo predstavljajo 
še dokumentarne fotografije, 
poselien papir, izvirna naslovnica in 
togata oznaka strani. Pri oblikovan
ju se je z novim s pridihom starega 
izkazala Lidija Fišer.
Urednici Andreji Čibron - Ktxlrin je

pri tej jubilejni železarski izdaji ned
vomno uspelo angažirati prave ljudi. 
Častitljiv jubilej - markantna pub
likacija!

OB 30-LETHICI LITERARNE
GA KLUBA SLOVENJ GRADEC

Čestitamo, Literarni klub Slovenj 
Gradec in z njim koroška literarna 
ustvarjalnost praznujeta 30-letnico! 
Ob tej priložnosti je oktobra izšla 
jubilejna številka Odsevanj, v katere 
uvodniku preprosto pravi Tone 
Turičnik, gotovo eden naj
zaslužnejših za 30-letnico in za 
Odsevanja: Hoteli smo biti.
In so bili! V kulturno občutljivem 
Slovenj Gradcu s Karlom Pečkom 
na čelu najprej Literarni klub, 
katerega “jedro so bili srednješolci 
slovenjgraške ekonomske šole in 
gimnazije na Ravnah, pridružili pa 
so se nekateri starejši ljudski pisci”, 
med prvimi člani pa Niko Kolar, 
Vinko Ošlak, Drago Pečko in 
Marjan Pungartnik; nato Odsevi, ki 
so omogočili, “da so avtorji doživeli 
prvo afirmacijo” ter katerih 
ustanovitelj in glavni urednik je bil 
prav Tone Turičnik; nato od leta 
1979 Odsevanja, časopis za le
poslovje in kulturna vprašanja. 
Vmes je v 70. letih izšlo še 15 
avtorskih knjižic ter v zadnjih letih 
tudi več kot 10 prvencev.
Mnogi člani kluba in drugi, ki so v 
trideset letih sodelovali z njim, so 
zastavili svoje pero tudi za jubile
jno, 25. številko Odsevanj. 
Nekateri v njih obujajo svoje 
spomine na Slovenj Gradec oz. kul
turno delo v njem. To so “rezervni 
Slovenjgradčan” Bogdan Pogačnik, 
ki je “Slovenj Gradec vedno imel za 
svoje zatočišče”, Drago Druškovič - 
Rok Arih, ki se predstavlja s svojimi 
vračanji v rojstni kraj, ter Niko R. 
Kolar, ki v Sivo zelenih refleksijah 
predstavi svojo vlogo v slovenj
graškem kulturnem dogajanju. 
Nekateri obujajo spomine na 
druge: Vinko Ošlak na “poz
abljenega pesnika iz Slovenj 
Gradca”, Ernsta Golia, rojenega leta 
1887, Helena Horvat na pred osem
najstimi leti umrlo “imenitno oseb
nost" pisateljico Ljubo Prenner, 
Romana Špegel - Krevh na predlani 
umrlo pesnico in novinarko Marijo 
Hriteršek in Marija Suhodolčan na 
Leopolda Suhodolčana. Za natis je 
izbrala njegove Črte mojega življen
ja.

Samo iz spominov so tudi pesmi 
Hermana Vogla.
Večina pa tudi v tokratnih 
Odsevanjih objavlja svojo literaturo; 
pesniki Tone Kuntner, Milena 
Cigler, Franček Anželak, 
Aleksander Peršolja, Marijan 
Mauko, Vladimir Gajšek in Blaž 
Prapotnik ter pripovedniki France 
Filipič, Jani Rifel, Slavka Dragolič in 
Mira Cajnko. Med posebnimi gosti 
sta še Tone Sušnik in Janko 
Messner, med rednimi pa Vinko 
Ošlak, Silvija Borovnik, Marjan 
Linasi in Jože Potočnik.
Jubilejno številko Odsevanj, ki so jo 
prvič založili pri novi slovenjgraški 
založbi Cerdonis - Studio S, stiskali 
v Odtisu na Ravnah in se je po 
oblikovno - tiskarski plati ni treba 
sramovati, dopolnjujejo mnoge 
likovne reprodukcije. Izbrali so 
Karla Pečka za naslovnico, 
Bogdana Borčiča, Franca 
Bernekerja, Naco Rojnik, Janka 
Dolenca, Ossipa Zadkina, Antona 
Repnika, Gustava Gnamuša, Franca 
Berhtolda, Henryja Moora, Radeta 
Nikoliča, Božidarja Jakca, 
Benjamina Kumpreja, Lojzeta 
Logarja, Andreja Grošlja, Jožeta 
Krambergerja, Vido Slivniker in 
Jožeta Tisnikarja.
Rečemo lahko, da so praznična 
Odsevanja nabrana v bogat šopek 
žlahtnih, pisanih rož. In prav ta 
pisanost se zdi pri njihovih 
tridesetih tudi največ vredna! 
Človek ob njih spozna, da je sreča 
biti koroški literat. To namreč 
pomeni imeti shajališče, mentorja, 
revijo, v kateri lahko objavljaš, in še 
veliko več, za vse nas: to pomeni 
stopiti v okolje, ki ne pozna vagan- 
ja, kdo je kdo; kdo smo mi v 
Mežici, vi v Dravogradu in vi na 
Lešah. V tem okolju so jim namreč 
mar višji cilji!
Literarnemu klubu Slovenj Gradec 
in sedanjemu uredniškemu odboru 
Odsevanj Andreju Makucu, Blažu 
Prapotniku, Tonetu Turičniku, 
Francu Juričanu in Heleni Horvat 
želimo v prihodnje veliko dobre li
terature z našega konca!

im« © 

©&&©€© m

©©HOMO
V prostorih Mestne občine 
Slovenj Gradec so 9. novembra

predstavili zbornik o Slovenj 
Gradcu in Mislinjski dolini. Izdali 
sta ga slovenjgraška in mislinjska 
občina, zahtevno uredniško delo 
pa je opravil prof. Jože Potočnik. 
Zbornik je projekt z več deli. Zdaj 
je pred nami prvi z zgodovinsko 
podobo krajev ob Mislinji do 17. 
stol. To podobo je s svojimi 
prispevki sooblikovalo 11 avtor
jev, v glavnem univerzitetnih pro
fesorjev: dr. Ivan Gams piše o 
jezeru in njegovi dediščini v 
Mislinjski dolini, mag. Mira 
Strmčnik Gulič o arheološki 
podobi slovenjgraškega okoliša, 
prof. Stanko Pahič o keltskih in 
rimskih imenih v Mislinjski dolini, 
dr. Jože Mlinarič o župniji sv. 
Pankracija v Starem trgu, dr. Ivan 
Stopar o gradovih v teh krajih, 
Marko Košan o freskah v Špitalski 
cerkvi, dr. Jože Koropec o 
družinah pri Slovenj Gradcu v 
davčnem popisu leta 1527, prof. 
Jože Curk o kulturni pokrajini na 
mislinjskem ozemlju, prof 
Marjetica Simoniti o zlatarski in 
pasarski obrti v Slovenj Gradcu, 
dr. Peter Pavel Klasinc o 
arhivskem gradivu za Slovenj 
Gradec in Mislinjsko dolino ter dr. 
Sergej Vrišer o Schoyevem 
Slovenjgraškem oltarju.
Prispevki so bogati in z izjemo 
Sleparjevega pisani posebej za ta 
zbornik, torej tudi prvič objavl
jeni. Razkrivajo mnoge doslej še 
neznane podrobnosti in zan
imivosti o kulturni, naravni indru- 
gi dediščini v Slovenj Gradcu in 
Mislinjski dolini. Pričajo o skrb
nem, obsežnem in temeljitem 
raziskovalnem delu avtorjev. 
Namenjeni so vsem, ki jih zanima 
ta lokalna zgodovina.
Kot je povedal predsednik ured
niškega odbora prof. Jože 
Potočnik, pa časa v Mislinjski 
dolini do 17. stol. s tem 
zbornikom še niso dokončno 
obdelali. Že zdaj se za naslednje 
publikacije napovedujejo nova 
poglavja.
Sestavni del zajetnega zbornika 
Slovenj Gradec in Mislinjska 
dolina, kar je le njegov delovni 
naslov, so tudi dokumentarne 
fotografije. Ena med njimi je rdeča 
nit, fotografija izkopane rimske 
plošče v Dovžah, vzidane v cerkvi 
sv. Egidija v Šentilju, saj začenja 
vsa poglavja v knjigi.
Obliko je zborniku določil arh. 
Edi Koraca.
Kdor pozna delo za zbornike, ve, 
da so vsi, ki so sodelovali pri tem, 
vredni vse pohvale.

Helena Merkač
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DRAVOGRAD

KAKOVOST-TRADICIJA

KRUH IN KRUŠNO PECIVO IZ NAŠIH 
PEKARN - PESTROST OKUSOV NA VAŠI MIZI

62370 DRAVOGRAD, Koroška c 2 
Tel. (0602) 83 045 Faks 84 637

MK')
partnersko podjetje

O proizvodnja montažnih podplatov 

O proizvodnja termoplastičnih granulatov 

O posredovanje v zunanji trgovini

carinska cona Dravograd 
Otiški vrh 25a 

62370 Dravograd 
tei: 0602 45 131 
fax: 0602 41 631

PAR fTALUA - PAR MOSKVA - PAR MINSK

5 Za
zmerni mesečni znesek boste 
postali lastnik zanesljivega in 
hitrega računalnika KOPA ali 
tiskalnika FUJITSU.

V času sejma INFOS '95 in v 
mesecu decembru Vam V KOPI 
nudimo izjemne kreditne pogoje 
z ugodno obrestno mero!

PRIMER KREDITA:

Osebni računalnik KOPA 486DX4/100 AMD, 
PCI vodilo, 4MB RAM, 420 HDD, 

grafični pospeševalnik z 1MB, 
PHILIPS14" barvni monitor,

SLO tipkovnica,miška, 
podloga za miško

12 x 12.866,00 SIT

Dodatni popusti za gotovinsko plačilo.

POKLIČITE NAS ZA NATANČNEJŠE INFORMACIJE !
/COFA

RAČUNALNIŠKI INŽENIRING-HlSA BISTRIH REŠITEV 
Uradni partner firm ORACLE, MICROSOFT, 

WYSE. COMPAQ.
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F- DANILO PERUŠ
Pravijo, da jabolko ne pade daleč od drevesa. Tudi pri športa je večinoma tako. Za določeno panogo, s 
katero so se v mladosti ukvarjali starši, se kasneje navdušijo tudi njihovi otroci. Toda to pravilo dopušča 
tudi izjeme.
Pred skoraj štirimi desetletji je bil oče Vlado namreč odličen odbojkar, ki je nastopal v legendarni ekipi 
Fužinarja, ki se je leta 1957 prvič preizkusila v takratni prvi jugoslovanski ligi, toda njegov sin, Danilo

Peruš, se ni odločil nadaljevati družinske 
kariere v tem atraktivnem športu. 
Pritegnila ga je igra na 64 poljih in, da 
ne bo nesporazuma, tudi za šahovsko 
igro ga je navdušil prav oče Vlado, ki je 
potem, ko je prenehal igrati odbojko, 
"pristal" med šahisti ravenskega kluba. 
Prvi Danilovi uspehi so se pričeli v ekipni 
šahovski ligi koroških osnovnih šol. 
Pobudnik tega tekmovanja je bil g. Jure 
Šumečnik in prav to tekmovanje je 
"vrglo" na površje precej mladih nadar
jenih šahistov in šahistk na Koroškem. 
Kasneje je mladi Danilo dosegal vse- 
boljše uvrstitve na številnih posameznih 
prvenstvih, kot 4. mesto na pionirskem 
prvestvu Slovenije v Ljubljani in 6. 
mesto na mladinskem prvenstvu v 

Mariboru. Že kot član se je udeleževal tudi državnih prvenstev in bil dvakrat dvanajsti, leta 1981 v 
Ljubljani in leta 1988 no Vrhniki. Leto prej je na posamičnem prvenstvu v Žalcu osvojil 6. mesto, kor je 
bila dotedaj najboljša njegova uvrstitev na prvenstvih Slovenije.
V ekipni konkurenci je Danilo osvojil 3. mesto s člansko ekipo Ptuja na državnem prvenstvu 1. lige 
vzhod takratne Jugoslavije leta 1982 v Pulju, ko je igral na prvi mladinski deski. Tretjo mesta so bila

PREDSTAVLJAMO
KOROŠKE

ŠPORTNIKE

praktično rezervirana za ekipe, za katere je nastopal Danilo Peruš. Tako je bilo na republiškem prven
stvu v Slovenj Gradcu, ko je igral za ekipo Žalca na prvi članski deski, pa z reprezentanco Slovenije na 
ekipnem prvenstvu republik in pokrajin v Vrnjački Banji in kasneje v Velenju, ter 3. mesto tudi z ekipo 
Lipnice v prvenstvu druge avstrijske lige.
Danilo je igral šah v kar nekaj klubih, toda največ za Fužinar, kjer je bil večkrat prvak kluba, tako v 
počasnem kot hitropoteznem šahu, pa večkratni prvak Koroške, ob tem pa dosegal številne odlične 
uvrstitve še na različnih turnirjih po Sloveniji in Avstriji. Z ekipo Fužinarjo ni imel prave sreče, da se uvrsti 
v L slovensko ligo. Dvakrat so bili v kvalifikacijah drugi, letos za Mariborom Branikom, in priložnost, da 
bi zaigrali med najboljšimi, se jim je izmuznila iz rok.
"Kot šahist sem dosegel precej", pravi Danilo Peruš in nadaljuje: "Dosegel sem naslov mojsterskega 
kandidata z mednarodnim ELO ratingom 2345 točk, kar me trenutno uvršča okoli 35. mesta na lestvici 
vseh šahistov v Sloveniji. Šah v Sloveniji se zadnja leta precej kakovostno razvija. Za primerjavo naj 
povem, da sem bil pred dvema letoma z enakim mednarodnim ratingom uvrščen okrog 16. mesta v 
naši državi. To je seveda dokaz, da postaja šah vse bolj popularen in uveljavljen med mladimi."
Izkušnje, ki si jih je Danilo v vseh teh letih igranja pridobil, bi rad prenesel na mlade talente. Kot mlad 
šahovski navdušenec namreč ni imel možnosti pridobiti si dobrega šahovskega mentorja, zato sedaj 
vabi mlade, ki bi se želeli ukvarjati s to kraljevsko igro, da se prijavijo v šahovsko šolo, ki jo namerava 
ustanoviti.
Danilo Peruš se je rodil 29.8.1964, stanuje na Ravnah, Brdinje 90.

Piše: Ivo Mlakar

PLAVALCEM 
FUŽINARJA 10 
MEDALJ V 
ZAGREBU
V Zagrebu je 11. in 12. novembra 
poteka) 23. mednarodni plavalni 
miting “Mladost 95”, katerega so se 
udeležili tudi plavalci in plavalke 
ravenskega Fužinarja. Pod vod
stvom trenerke Jelke Pšeničnik so v 
močni konkurenci osvojili skupno 
10 odličij v svojih starostnih kate- 
gorijah. Medalje so prejeli : Lidija 
Breznikar (med letniki 1983) dve 
srebrni, Tanja Merzdovnik (1982) 
eno srebrno in eno bronasto, Špela 
Fras (1982) eno srebrno, Anja 
Srebotnik (1981) eno zlato in eno 
bronasto, Matjaž Čepelnik (1980)

dve srebrni in Primož Abraham 
(1979) eno zlato.

NUŠI
NflMIZNOTENIŠK 
I IGRALKI V 
VARAŽDINU
Na odprtem mednarodnem prven
stvu Varaždina v namiznem tenisu 
za kadete in kadetinje, 11. in 12. 
novembra, sta odlično zaigrali 
Radeljčanki Špela Lukner in 
Martina Safran. ki sicer nastopata 
za prvoligaški namiznoteniški klub 
Pctovio iz Ptuja. V ekipnem delu 
tekmovanja sta omenjeni igralki 
osvojili 2. mesto, v igri posameznic 
pa je bila Lukncrjeva druga in 
Safranova tretja. V Ptuju je bil 
naslednjo soboto turnir kadetinj 
TOP 12 v namiznem tenisu. Tretjič 
zapored sta bili v letošnji sezoni 
najboljši Radeljčanki Martina 
Safran, ki je osvojila prvo in Špela 
Lukner, kije osvojila 2. mesto.

BREZNIKARJEVI 
POKAL V CELJU
Desetega mednarodnega plavalnega

mitinga v Celju, kjer je nastopilo 
preko 3oo tekmovalcev in tek
movalk iz osmih držav, so se 
udeležili tudi plavalci ravenskega 
Fužinarja. Skupno so si priplavali 9 
odličij, nastopali pa so pretežno v B 
in C kakovostnih skupinah. 
Najuspešnejša je bila Lidija 
Breznikar, ki je bila trikrat prva v 
skupini C, to je med najmlajšimi, 
letniki 1983, poleg tega pa je za 
najboljši rezultat v svoji starostni 
skupini prejela Še pokal. V skupini 
B so plavali Tanja Merzdovnik in 
Matjaž Čepelnik, ki sta osvojila po 
dve bronasti odličji ter Primož 
Abraham, ki si je priplaval eno sre
brno in eno bronasto medaljo. Anja 
Srebotnik je bila enkrat šesta, Špela 
Fras pa trinajsta. Med najboljšimi, v 
skupini A., je nastopil tudi Borut 
Dežman in bil deveti.

NOGOMETAŠI
DRAVOGRADA
TRETJI
V soboto, II. novembra, so sklenili 
jesenski del prvenstva v vzhodni 
skupini tretje slovenske nogometne 
lige, kjer imamo Korošci edinega

predstavnika v članski ekipi: 
Dravograd. Moštvo trenerja 
Marjana Fhišnika je v zadnjem kolu 
premagalo Odrancc s 3 :1 in po 
končanem prvem delu tekmovanja 
pristalo na zelo dobrem tretjem 
mestu skupaj z ekipo Dravinje iz 
Slovenskih Konjic. V 14-članski ligi 
so naslov jesenskega prvaka osvojili 
nogometaši Pohorja iz Ruš. pred 
Bakovci.

Teden dni pozneje so s prvim delom 
prvenstva končali tudi v 4. ligi 
oziroma ligi nogometne zveze 
Maribor, kjer iz koroške regije 
nastopa letos kar pet ekip. Vse do 
zadnjih dveh kol so v ligi vodili 
nogometaši Pece iz Črne, ki pa so si 
v predzadnjem kolu “privoščili" 
poraz na domačem igrišču proti 
neposrednemu tekmecu Bnmšviku 
z o:3 in nato v zadnjem kolu še v 
Zlatoličju, kjer so fantje trenerja 
Vlada Petriča izgubili z 0:2. Tako so 
naslov jesenskega prvaka osvojili 
nogometaši Brunšvika pred Peco in 
Kozjakom Radlje; Akumulator iz 
Mežice je osmi, Fužinar deseti in 
Slovenj Gradec trinajsti ali predzad
nji.

□
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Glosirana črna kronika

Ne samo zaradi Marti
novega, koroški poli
cisti nasploh ugotavlja
jo, da je cas jesenskih 
mesecev obdobje v 
letu, ko je skorajda 
največ prometnih ne
sreč. Vrhu vsega jih 
pogojujejo zlasti pre
krški hujše narave, 
med katere sodi brž
kone tudi prekomerna 
alkoholiziranost 
prometnih udeležencev. 
Analiza nekaterih po
datkov je tudi na 
Koroškem pokazala, da 
je tukaj vse več alko
holiziranih voznikov, ki 
vrhu vsega pogosto 
povzročijo prometne 
nesreče s hujšimi 
posledicami. Druga 
ugotovitev, do katere 
so se dokopali koroški 
policisti, je, da je še 
vedno prevelik odsto
tek tistih udeležencev v 
prometu, ki ne uporabl
jajo varnostnega pasu. 
Prav zato so največkrat 
tudi posledice promet
nih nesreč hujše, saj bi 
jih z uporabo varnost
nega pasu vsaj ublažili.

Podatki
potrjeni

Prej omenjene podatke so 
koroški policisti seveda ponovno 
želeli preveriti v praksi. Tako so 
dne 11.11. med 22. uro in 5- uro 
zjutraj prihodnjega dne poostrili 
nadzor v cestnem prometu, s 
poudarkom na “psihofizičnih 
sposobnostih”, kot pravijo, in 
ugotavljanju kršitve obvezne 
uporabe varnostnih pasov med 
vožnjo.

Skupaj so preverili 557 vozil in 
voznikov. Z alkotestom so

Zgodba o neki 
črni kroniki

preizkusili 95 oseb in ugotovili, 
da je kar 42 voznikov vozilo vin
jenih, 6 voznikov pa je preizkus 
odklonilo. Kaznovali so 21 
voznikov, ker niso bili pripeti 
med vožnjo in obravnavali še 59 
drugih kršitev določil cestno 
prometnih predpisov ter 19 
kršitev javnega reda in miru.

Praktičen
primer

K vsemu temu pa še praktičen 
primer. Sodeč po policijskem 
poročilu je M.L iz slovenj Gradca 
12.11. v zgodnjih jutranjih urah 
objestno vozil po mestnih ulicah 
Slovenj Gradca (ali je bil v svojem 
vozilu pripet ali ne, mi ni znano - 
op. pisca) in ogrožal druge 
prometne udeležence. Na znak 
policistov tudi ni hotel ustaviti. Po 
končanem divjanju je ustavil vozi
lo na parkirnem prostoru pred 
diskoteko Atlantida, se zaklenil v 
vozilo in se nedostojno obnašal 
do policistov, citiram: “S tem, da 
se je iz njih norčeval, jim grozil, 
da jih bodo zagrebli, jih zmerjal s 
posranci ter jim kazal z roko, da 
bodo obglavljeni,” (konec citata).

Kasneje so na policiski postaji 
opravili preizkus z alkotestom in 
pri M.L. ugotovili 1,8 g/kg alkoho
la v izdihu zraka. M.L. je bil takoj 
priveden k sodnici za prekrške, ki 
ga je denarno kaznovala in mu 
izrekla ukrep prepovedi vožnje 
motornega vozila kategorije 13 v 
trajanju 6 mesecev.
Seveda bi se vse - torej nevarna 
vožnja vinjenega voznika - lahko 
končalo tudi mnogo huje.

Ribe v 
nevarnosti

Alkoholiziranost prometnih 
udeležencev rib neposredno ne 
ogroža. Kakšen je sicer vpliv alko

hola na te vodne prebivalce, 
natančno tudi ni znano, bržkone 
pa kalilno olje nikakor ne more 
biti po njihovem okusu. Pa kljub 
temu jim je bivša ravenska 
železarna “ponudila” prav to. Dne 
14.11. je namreč okoli 15. ure 
prišlo do izlitja okoli 200 do 300 
litrov kalilnega olja v reko Mežo. 
Oljni madež je priplaval vse do 
Dravograda, ribiči Koroške 
ribiške družine pa po pregledu 
struge na srečo niso ugotovili 
večjega pogina rib.

Streljal je
Glosirano zašpičeni del kronike 
pričenjam tokrat v Mežici pri 
občanu S.K. V zvezi s tem kratko 
policijsko poročilo:

“Policisti PO Mežica so dne 
3.11.1995 S.K. zasegli starejšo 
vojaško puško in nabojev. 
Imenovani je puško posedoval 
brez ustreznega dovoljenja in je z 
njo tudi streljal. Predlagan bo v 
postopek pri sodniku za 
prekrške.”

Kratka deziformacija: bojda se 
namerava Mežičan zagovarjati pri 
kadiji, da ima puško doma od 
tedaj, ko si je ogledal film Na svi
denje v naslednji vojni. Prepričan 
je, da naslednja vojna zagotovo 
bo in da “njega že ne bo pre
senetila!” Streljal z njo pa je zato, 
ker “puške nima za lupljenje 
krompirja,” ampak za to, za kar je 
bila ustvarjena!

Prepozna
vanja

Zgodba, ki jo zdaj načenjam, sicer 
ni najbolj sveža, pa tudi zgodba 
pravzaprav - žal - ni. Je kruta in 
skorajda neverjetna resničnost. 
Ker pa imam že tako ali tako 
dovolj težav, jo bom malce

skrivnostno in neopredeljivo 
zavil.
V nekem mestu neke slovenske 
pokrajine so obsodili (še ne 
pravnomočno) nekega novinarja, 
ki je pravzaprav samo povzel 
podatke, dobljene na UNZ tiste 
pokrajine. Oseba, ki ga je tožila(se 
je - kljub zaščiti podatkov (kratica 
imen - op.pisca) - prepoznala in 
pripeljala tudi nekaj prič, ki so jo 
pravtako prepoznale.

K temu le tako mimogrede: no
vinar bi najbrž lahko pripeljal celo 
vrsto prič, ki bi pod prisego 
pričale, da omenjenega podjetni
ka niso prepoznale! Ampak, to je 
že druga zgodba...

“Vam novinarjem, zdaj ko so 
minili tisti svinčeni časi in je 
končno prišla demokracija, pač ni 
lahko,” bi me potolažil moj pri
jatelj “bifedžija “ Miran. “Saj veš, 
kako je že bilo rečeno v Partljičevi 
komediji Moj ata socialistični 
kulak, če lahko malo parafrazi
ram”, bi nadaljeval Miran. “Zdaj 
moraš paziti, kaj govoriš, zdaj je 
svoboda! To isto velja najbrž tudi 
za pisanje. Sicer pa stvar s prepoz
navanjem ni tako preprosta. Tu 
ima na zalogi svojo zgodbo tudi 
moj Rene. Oni dan je samo na 
podlagi hlač, ki jih je našel pri 
svoji ženi, ko se je nenadejano 
vrnil s službenega potovanja po 
bližnjih bifejih, prepoznal, kateri 
“prijatelj” ga je tačas nadomeščal. 
S prav tistim ali dotičnim sta 
namreč bila dan poprej na golažu 
“pri ta mehkem” in ta jedilnik se 
je v obliki madeža še vedno poz
nal na najdenih hlačah. Še priče 
mu ni bilo treba pripeljati, čeprav 
se je žena zagovarjala, da ona o 
“ta mehkem” že ničesar ne ve!”, bi 
Renejevo zgodbo in svoje 
razmišljanje sklenil prijatelj Miran.

Vzorec
In kot morala za konec te in 
podobne zgodlre še eden izmed 
možnih vzorcev bodočega pisa
nja črne kronike.

“Sodeč po (nezanesljivih) podatk
ih UNZ je policija natepla občana, 
katerega kratice niso J.V. in ki ne 
stanuje na Prevaljah in ni zasebni 
avtomehanik, utemeljeno osumi
la, da naj bi dne ... vlomil v pros
tore neke javne zgradite in odne
sel ali odtujil nekaj predmetov 
določene vrednosti.”

Morda bi novinarji bili tako bolj
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Črna kronika
vami, zagotovo pa bi bili manj v 
službi javnosti in seveda tudi manj 
brani.
No, jaz bom svojo kroniko še 
naprej pisal tako kot doslej in na 
ta način, s katerim bom karseda 
zaščitil osebno integriteto ljudi.

Zato mi morda vendarle ostaja 
upanje, da me nekega dne ne 
bo neki sodnik (sodnica), zaradi 
nekega kaznivega dejanja 
povzročenega s pisanjem na pod
lagi gradiva neke policije, 
obsodil na neko kazen v trajan
ju nekaj mesecev, ker se je 
neka oseba bojda prepoznala in 
pripeljala tudi nekaj prič.

Če bi se stvari namreč tako nadal
jevale, bi kakšen poslanec moral 
dati pobudo za spremembo 
Kazenskega zakona Slovenije. V 
skladu s povedanim, bi se ta 
namreč moral imenovati: Neki 
kazenski zakon Slovenije!

Komplet
Že večkrat sem v črni kroniki 
pisal o tem, kako neizbirčni so 
velikokrat nočni tički ali srake, če

lahko tako rečem. Tukajle je še 
ena taka zgodbica.
V noči na 1.11. je NN (saj veste: 
neznani storilec) na parkirnem 
prostoru v Dravogradu iz parki

ranega osebnega avtomobila 
zn anke Škoda, last J.R., odtujil 
vetrobransko steklo, rezervno 
kolo, odejo in komplet prve 
pomoči.

Slišati je - iz precej nezanesljivih 
virov -, da J.R., ki ima zdaj dvojno 
škodo, prosi neznanca, da mu 
vrne vsaj komplet prve pomoči, 
ker mu je “drag spomin”!Q T.I.

Poleg povodnje je verjetno prav požar tisti, ki se ga ljudje, še zlasti kmetje, najbolj bojijo. Požrešni zublji 
lahko v kratkem času uničijo napore, prizadevanja in odpovedovanja, ki so jih na neki kmetiji vlagali 
vrsto let, da bi uspešno gospodarili. Vzrok za požar je pogosto pri ljudeh, pri njihovem nepazljivem rav
nanju, v igri otrok ali še kje. Včasih pa je vse le “igra” narave, če lahko tako rečemo.
Tako je dne 5.11. ob okoli četrte jutranje ure izbruhnil požar v seniku gospodarskega poslopja I.V. na 
Završah. Ognjeni zublji so v
celoti uničili gospodarsko t?
poslopje in hlev, v katerem je i
zgorelo tudi 48 govedi in 2 konja. '
Poleg tega pa še 60 ton sena, 
traktor znamke Zetor, tračna žaga 
z elektromotorji, mlin za žito, 
nova peč za centralno kurjavo in 
20 radiatorjev ter druga kmetijska 
oprema, vse skupaj v vrednosti 
okoli 50 milijon tolarjev.
Kriminalisti UNZ Slovenj Gradec 
so ugotovili, da je do požara 
prišlo zaradi samovžiga sena.

Foto: Arhiv UNZ Slovenj Gradec

molek lek
PROIZVAJAMO 
IN PRODAJAMO 
aparate in materiale 
za zobozdravstvo s 
področij: 
PREVENTIVE 
KONSERVATIVE 
PROTETIKE 
ORTODONTIJE

lek d.d. OpUsfljjffliRiffl

tovarna farmacevtskih in kemičnih izdelkov d.d. 
61117 Ljubljana, Verovškova 57, p.p. 81 

telefon: (061) 168-21-61 
telex: 39403

telegram: Lek Ljubljana 
telefax:: (061) 168-35-17
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NAROČILO
Novemu naročniku bomo v 

tridesetih dneh po plačilu prve 
naročnine poslali Večerovo ročno uro.

NAROČILNICA NA DNEVNIK VEČER

ime in priimek

ulica, kraj

poštna številka in pošta

datum in podpis 
Potrjujem, da na Večer nisem bil(a) naročen(a) najmanj I 
2 meseca in bom ostal(a) naročen(a) vsaj 6 mesecev, g
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Na osnovi 12. sklepa 13. seje Občinskega sveto z dne 8.11.1995 in sptejetih Pravil za dodeljevanje dolgoročnih kredi 
tov za malo gospodarstvo 

objavlja
OBČINA ČRNA NA KOROŠKEM v sodelovanju z ljubljansko banko, Koroško bonko Slovenj Gradec d.d.

za dodelitev kreditov pod ugodnejšimi pogoji za 
pospeševanje razvoja malega gospodarstva v obimi ČRNA 

NA KOROŠKEM
I. VSEBINA RAZPISA:
Na osnovi razpisa bodo kandidatom odobreni krediti za pospeševanje razvoja malega gospodarstva v skladu s Pravili za 
dodeljevanje kreditov za malo gospodarstvo ObCine Črna na Koroškem.

II. OKVIREN ZNESEK ZA KREDITIRANJE:
15 mio SIT

III. MERILA ZA PRIDOBITEV KREDITOV:
3.1. Nameni:
Dolgoročni krediti se bodo dodeljevali za investicijske naložbe v stalna sredstva:
■ nakup oz. obnova opreme za opravljanje dejavnosti
• nakup in urejanje zemljišCa,
■ naložbe v objekt: gradbena dela: novogradnja, odoptadjo
3.2. Za kredit lahko zaprosijo:
- gospodarske družbe z najveC 25 zaposlenimi,
-samostojni podjetniki,
- obConi, ki se pripravljajo na registracijo dejovnosti v statusni obliki samostojnega podjetnika in že imajo pri Upravni 
enoti Ravne no Koroškem vložen zahtevek zn pridobitev OdloCbe o izpolnjevanju pogojev za opravljanje dejavnosti 
(postopek pridobivanja odloCbe v teku) oz. so že vložili na pristojnem sodišfti potrebno dokumentacijo za registracijo 
dražbe. Pogoj za pridobitev je priCetek poslovanja v roku šest mesecev od pridobitve kredita.
- sedež ptosikev in poslovni prostori morajo biti na obmoCju obfine
3.3. Kriteriji za odobritev:
Prednosti pri izbora bodo imele naslednje investicije:
- investicije, ki zagotavljajo novo delovna mesto
- proizvodnja in predelava
■ storitvene dejavnosti
• gostinsko dejavnost s ponudbo hrane in prenočitvenih zmogljivosti
• trgovinska dejavnost (izkljuCno specializirana ponudba, ponudba osnovne oskrbe le v odmaknjenih naseljih)
- drage dejavnosti, ki jih kot perspektivne za razvoj občine oceni Odbor za gospodarstvo
- ostalo trgovinska dejavnost
Za kredit ne morejo zaprositi podjetniki, ki so že pridobili kredit Sklada za pospeševanje razvoja malega gospodarstva 
občine Ravne na Koroškem in ga še odplačujejo.

IV. KREDITNI POGOJI
-odplačilna dobo: pet (5) let
- moratorij: šest (6) mesecev na odplačilo glavnice in R
- obrestno mera: R + 8,75 % letno
- zavarovanje kredita pri zavarovalnici, delno pri banki
- najnilji znesek kredita: 500.000 SIT
- najvišji znosek kredita: 3,5 mio SIT
- kandidati lahko zaprosijo za najveC 50 % predračunske vrednosti investicije

V. POTREBNA DOKUMENTACIJA
Kandidati motajo k vlogi za kredit priložiti naslednjo dokumentacijo:
- Sklep o vpisu v sodni register za pravne osebe - dražbe in OdtoCba o izpolnjevanju pogojev
za opravljanje dejavnosti ali Potrdilo pristojnega sodišCo, da je za registracijo dražbe predložena potrebna dokumentne! 
p.
- Priglasitve™ list za samostojne podjetnike ali Potrdilo Upravne enote Ravne na Koroškem, do je pridobivanje OdloCbe o 
izpolnjevanju pogojev za opravljanje dejavnosti v teku.
- Poslovni naCrt, ki izkazuje ekonomsko upravičenost investicijske naložbe.
• Sestavni del Poslovnega noCito so ptedtoCuni, za katere bo investitor kredit porabil.
- bkacijsko dovoljenje, gradbeno dovoljenje, OdloCbo o priglasitvi del • odvisno od narave del na gradbenem objektu.
- Samostojni podjetniki predložijo Potidilo RUJP o poravnanih obveznostih.
- Dražbe predložijo obrazec BON - 2, ki go sestovi Agencija za plcCikii promet.

VI. ROK ZA PRIJAVO:
- Rok zn predložitev potrebne dokumentacije je 20. december 1995
- Vloge sprejema AMG d.o.o., Stara ulica 1, Ravne no Koroškem
Vse dodatne informacije in Navodila za izdelavo Poslovnega naCrto krhko dobite pri AMG d.o.o., Stara uko 1, Ravne 
na Koroškem; telefon: 21-661 ali 21-669. Navodilo za izdelovo Poslovnega naCrta so na razpolago tudi pri A.LP. 
PEČA d.o.o. črno na Koroškem ali v tajništvu obCine črno na Koroškem.

CibANjE "MUdi
RAziskoVAlci

KorosUe"
Pred vami je TRETJI RAZPIS gibanja “Mladi raziskovalci 
Koroške ’, ki deluje pod okriljem ZOTKS Gibanja znanost mladini. 
Gimnazija Ravne na Koroškem je nosilka gibanja in s tem organi
zacije regijskega tekmovanja za izbor najboljših raziskovalnih 
nalog.
K sodelovanju vabimo tiste mlade, ki želijo s svojimi idejami in 
dejanji izstopati iz povprečja in so pripravljeni ob sodelovanju z 
mentorji prispevati nove rešitve znanstvenih vprašanj.
Znanost napreduje korakoma, ne skokoma (Macaulay).
Vabljeni ste, da naredite enega od korakov.
Mladi ste izredno vedoželjni. Zastavite si vprašanje iz tematike, ki 
vas zanima in na katerega še ni odgovora.
Mentor vas bo opozoril na omejitve, vam svetoval pravo pot in 
uspeh ne bo izostal.
Z veseljem vas pričakujemo.
Kandidati prijavite raziskovalne naloge na objavljeni prijavnici. V 
mesecu aprilu se bodo dokončane naloge javno predstavile pred 
ustreznimi komisijami, ki bodo izbrale najboljše, jih nagradile in 
predlagale za državno tekmovanje.

Programski svet gibanja 
RAZPIS - TEMATSKA PODROČJA:
NARAVOSLOVJE
fizika, kemija, biologija, matematika...
TEHNIKA
strojništvo, metalurgija, računalništvo, tehnologija, gradbeništvo...
BIOTEHNIKA
zdravstvo, biotehnologija...
DRUŽBOSLOVJE
sociologija, psihologija, pedagogika, ekonomija...
HUMANISTIKA
filozofija, zgodovina, arheologija, etnologija, geografija, slovenski 
jezik, tuji jeziki...
EKOLOGIJA 
TEOLOGIJA (verstva)
UMETNOST, GLASBA, ŠPORT 
OSTALO...
NALOGE - IZDELKI
Raziskovalne naloge morajo biti izdelane v skladu z navodili, ki jih 
kandidati dobijo ob oddaji prijavnic. (Odda se dve kopiji naloge.) 
Zahteva se poster ob predstavitvi naloge in kratek povzetek naloge 
za bilten.
CX ENJEVANJE NAIXX;
Ustrezni strokovnjaki zapišejo oceno naloge in njeno recenzijo. 
Ustni zagovor ocenjuje posebna komisija.
Uporabljamo enotne ocenjevalne liste, na katerih je skupna trčena 
rezultat ocene naloge in zagovora.
ROKI
Rok za predprijavo na razpis je 22. december 1995 
Rok za prijavo na razpis je 16. februar 1996 
Rok za oddajo naloge je 29. marec 1996 
PRIJAVE
Prijave naslovite na:
Gibanje “Mladi raziskovalci Koroške"
Gimnazija Ravne na Koroškem, Na gradu 4, tel. 21.102

Dodatne informacije lahko dobite pri prof. Dragici Dervodel- 
Moškon - koordinatorici gibanja.
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Le malo se spominjamo guštanjskih 
Slovencev, ki so pod dolgo vladavino 
Haubsburške Avstrije ostali zvesti Slovenci. To 
so bili v glavnem Jugovi, Župančevi, Oseti, vsi 
iz Dobrij, Lubas in še nekaj kmetov.
Malo bi vam povedala o Franciju Lečniku, gos
tilničarju. Njegov sin še sedaj uspešno vodi 
gostilno in mesarijo.
Brat Franja Lečnika je bil sodnik v Celju, drugi 
pa se je poročil na kmetijo v Kotljah.
Gospod Franjko Lečnik je bil prvi guštanjski 
župan po združitvi z jugoslovansko SHS. Bil 
pa je tudi naš prvi šolski nadzornik v 1. 1918- 
1920. Kot mlada deklica se ga dobro spomin
jam. Bil je širok, pravilna ramena, obraz - malo 
trde poteze.
Januarja 1919. leta je bil na trgu velik shod v 
počastitev združitve. Prišel je minister 
Pogačnik - jugoslovanski kraljevi minister, 
sicer Slovenec, in duhovnik dr. Korošec. Ta 
dva sta baje največ prispevala, da se je 
Slovenija združila v Kraljevino SHS. Navzoča 
je bila vsa politična glavnina Slovencev ter 
jugoslovanske vojske, ki je na mrtve streljala v 
zrak. Govorov ni bilo konca, puške so pokale, 
tako da se je zavleklo čez dvanajsto uro. Zeblo 
nas je, vendar je bilo tudi zanimivo. Še nikdar 
nismo videli in slišali kaj takega, vendar je tudi 
mraz pritiskal in srečni smo bili, ko se je 
kočno nehalo.
Glavnina se je podala v gostilno 
“Ekstrazimmer” na “šmaus”, tako smo rekli 
takrat slavnostnemu kosilu (dobri jedači in 
pijači).
Gospod Lečnik pa vseeno tudi na nas preze
ble otroke ni pozabil. Prišel se nam je zahvalit 
za vztrajnost in nas povabil na “nudlčevo 
župo”. Bila je dobra. Prihodnjič pa bo, tako 
nas je potolažil, svinjska pečenka. Otroci, 
stradajoč od dolge vojne, smo bili srečni z 
“župo”.
Po tem dogodku se je pričel redni slovenski 
pouk, ki pa je bil za nas otroke kot tudi za 
učitelje muka; nismo znali slovensko, tu pa 
tam kakšno popačenko.
6. maja 1919 pa so prihrumeli koroški 
“Wolkswehr”. Wolkswehr je imela kanone 
pred gostilno Likevič v Dobji vasi. Malgajeva 
četa se je po tragični smrti Franja Malgaja 
umaknila v Slovenj Gradec. Šrapnele so 
švigale čez Guštanj tja in nazaj. To je trajalo tri 
tedne, a smo bili bolj korajžni in se nismo bali 
kot naši vrli Ravenčani pred petimi leti, ko so 
videli samo eno srbsko letalo v zraku.

29. maja 1919 nas je osvobodila jugoslovanska 
vojska. Začelo se je redno življenje in seveda 
tudi pouk. V glavnem smo imeli primorske 
učitelje, ki so pobegnili pred italijanskim nasil
jem. Bili so luštni in kar mimogrede nam je šla 
tudi slovenščina. Moja prva učiteljica je bila 
mlada, lepa, bila sem njena ljubljenka.
Naučila sem se skoraj “celega Gregorčiča”, ki 
je bil takrat v modi. Vodili so me od proslave 
do proslave. V gostilni so me postavili na stol, 
jaz pa sem z vso vnemo recitirala Gregorčiča 
prepričevalno glasno, kot bi bila na bojnem 
polju. “Ja, Jadviga to zna”, so me hvalili v

Š®[1®
Kamor seže moj spomin, to pa ne bo veliko 
manj kot trideset let, je bila gospa Milena 
Kukenberger iz Trbonj za otroke, ki obiskujejo 
tamkajšnjo osnovno šolo, teta Milenka.
Skozi trideset let, torej za trideset šolskih ge
neracij je gospa Milena za šolsko kuhinjo skr
bela, bila čistilka in hišnik hkrati. Sliši se 
mogoče malo čudno, če pa vse to razložim, 
potem je razumljivo, kuhala in pripravljala je 
šolske malice za mnogo več otrok, kot ji danes 
obiskuje to šolo. Čistila je šolske prostore, ne s 
sesalcem ali samo z metlo in krpo ter s sodob
nimi čistili; (le nekaj kapljic, en potep in vse je 
čisto), ampak s sirkovo metlo in krtačo, pa na 
kolenih drgnila po lesenem podu. Za mnogi
mi stopinjami nadebudnežev umazanih čevl
jev je bilo dela dovolj, skoraj preveč. Če so 
učenci štiri kilometre pešačili po umažani 
makadamski cesti, če so se pozimi med potjo 
še kepali, če so po gozdnih poteh zdrsnili kdaj 
pa kdaj na zadnjo plat, potem so tudi v šolo 
prinesli nekaj smeti in nesnage.
Da v mrzlih dneh otrok in tudi učiteljev v šoli 
ni zeblo, je poskrbela teta Milenka. V zgodnjih

ponos mojega očeta. Oče je bil zaveden 
Slovenec, vendar je bil štiri leta na Soški fronti 
1914-1918 in tisti čas se je njegova hčerka (to 
sem jaz) ponemčila in ni več znala slovensko.
V jeseni 1920 je bila prva slovenska birma, ki 
jo je opravil ljubljanski nadškof (celovški zara
di meje ni smel v Guštanj) dr. Boneventura 
Jeglič. Za fante ga je pozdravil Jugov Ludvik, 
za otroke naš Jaroš Kotnik, in seveda za dek
lice spet moja malenkost. Govorila sem tako, 
da so se ljudje jokali. Prvič so slišali pozdrave 
v slovenščini in to z ljubljanskim nadškofom. 
Za tem dogodkom so se pričeli spet kritični 
časi za našo drago Mežiško dolino. Čakali so 
mednarodno komisijo (Antante, smo takrat 
rekli). Za cerkvijo Sv. Antona smo čakali na 
prihod. Sokoli so stali vzravnani, nem- 
škutarske ženske pa so na otroke kričale: 
“Kaerten bleibt Ungeteilt.” Koroška ostane 
nedeljena.
V vsem tem kaosu in zmešnjavi sovraštva 
pripeljejo avtomobili s komisijo, zdrvijo mimo 
nas, nihče ni poslušal “heil” in ne “živijo”, 
zdrknilo je mimo nas upanje, žalost, 
zaničevanje žensk do Slovencev.
Odgovor vam je znan: “IZGUBILI SMO 
GOSPO SVETO”.

Hedvika Jamšek

jutranjih urah je očistilča iz peči pepel (štirih 
ali petih, kurila je v keramični peči v vsakem 
prostoru šole), nanosila drv in premoga ter 
zakurila. Po dolgi poti v šolo so se otroci že 
lahko osušili in ogreli. Tudi na red v okolici 
šole in na vrtu je poskrbela. Vsak vsega tega 
dela hkrati ne bi zmogel. Ona, gospa Milena, 
je vzdržala. Seveda, napredek v gospodinjskih 
pripomočkih in centralna kurjava v šoli sta ji 
delo olajšali.
Mislim, da to ni bila samo služba, ki jo je z 
veseljem opravljala, temu bi jaz rekla žrtvo
vanje za otroke, za sovaščane, za dobro kraja. 
Hvala vam, gospa Milena! Upam in iz srca vam 
želim, da bi mnoga leta v pokoju z zado
voljstvom uživali skupaj z družino.

Marija Onnilec, Gortina
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Razvedrilo
URVENFELlS ORIGINALO IME NAŠE 

SOSEDNJE DRŽAVE
KRALJICA
ILIRSKU

ARDUEJCEV

REKA NA 
TIROLSKEM

BIBLIJSKI
OČAK

KEMUSKI 
SIMBOL ZA 

ERBIJ

VOJAŠKO
POROČILO

OPUŠČANJE 
ČRKE NA 
ZAČETKU 
BESEDE

JEDE 
OLUŠČENIH 
JEČMENO
VIH ZRN

OSMI ME
SEC ŽI

DOVSKEGA 
KOLEDARJA

JAROSLAV

POTOVALNI
NAČRT

ŠIVANJE 
POŠKODO
VANE KITE
SODOBNA
GLASBA

SLOV. KARI
KATURIST 

BORUT

NAJSTNIK

AVTOR
KRIŽANKE:
F. NOVAK STAROGRŠKI 

KIPAR. DE- 
LAL NA 

MAVZOLDU 
V HALL 

KARNASU

ŠPANSKI 
PESNIK IN 
DRAMATK 
FEDERICO

LORCA

TOVARNA V 
VELENJU

SPODNJI 
DEL ŽRELA

BIKOBOREC V ARENI. 
TOREADOR

ŠAHISTKA
KUŠNIR

MAŠČOBA. KI SE NABIRA 
NA MLEKU

ECEM- 
UANJE 

SMOLE PRI 
KOŠk 

ČASTEM 
SADNEM 
DREVJU

ROMUNSKA 
REKA, PRI

TOK
DONAVE

VRSTA
BORILNEGA

ŠPORTA

PREBIVALEC
SKAL

NATEGA
SVETA

SLOV. SO
CIOLOG, 
STANE

NEKDANJA
DAVŠČINA

FR. MESTO 
OB Mozai

KARa
SMOLLE

ELEKTRON

NAPRAVA
ROMAN
SMOLEJ

MUSLIMAN 
SKO SVETO 

PISMO

ŠVICARSKI
PISATELJ

GRM Z 
RDEÒMI 
PLODOVI

RIŽEVO
ŽGANJE

VRV

FRANCE
AVČN

IGRALKA
NLSON PR ISTA 

NIŠČE V 
IZRAELU

TAUSOVA
ORANŽADA

JANEZ
ALBREHT

IT. PISATELJ 
(UMBERTO)

PINJENO
MLEKO

TURŠKI
VEUKAŠ

PLESNA
PRIREDITEV

ANTON
KOROŠEC

DANE
KORICA

PREB. FIN
SKEGA 
MESTA 
ANJALE

KRATKA ZA
BAVNA 

ZGODBICA

KRATICA ZA 
OZN. VISKO

ZNOSTI 
MAZfVNU

ou

NAJMANJŠE
TRMESTNO

ŠTEVILO

ČLOVEKOV 
ZNAČAJ, 

NARAVNI UK

- Kurjava zahteva desetodstotno povifico, gospa...

-J

BQ[1® 09 \7939d®
Jutranje slikanje

Menda ni Ravenčana, posebno med starejšimi, ki se ne spominja 
gospoda Janžeka, inženirja Janžeka. Bil je bolj majhne postave, z 
velikim, širokokrajcnim klobukom na glavi, da je nekako poškilil, če 
te je pogledal. Pred njim pa je bila velika šajtrga (samokolnica), s 
katero je odvažal katran iz silosov med valjamo in mehanično.
Naš znanec je bil tudi Mrzel Peter, ki si je nadel ime Pubi, zidar 
ponovc za odlivanje šarže. V tem delu je bil tak strokovnjak, ila so ga 
vsi takratni mojstri želeli imeti v svoji smeni. Tako je po več dni sku
paj kar preživel v tovarni. In si je veliko nadur napravil. Za te pa ni 
želel plačila, temveč so mu bile za rezervo, ko je bil plačilni dan. 
Takrat našega Pubija po več dni ni bilo na delo, ker je moral preostali 
denar zapiti, da mu ga ne bi kdo ukradel.
Kaj se je godilo nekega jutra pred osmo uro, ko so otroči šli v staro 
šolo pri takratni upravi? Oba znanca prideta pošteno nadevana iz 
piflna (gostilna pri Lipi). Naenkrat postavi Peter gospoda Janžeka 
sred ceste, mu prične slačiti hlače in gates.
Kaj si mislite, kakšen vrišč je nastal in krohot! Polno otrok je bilo 
okrog.
Takratni Tehnični direktor fabrike, g.Mohorčič, odpre okno svoje pi
sarne in zakriči: “Peter, takoj nehaj s to kozlarijo! Te ni sram?"
Peter pa korajžno odgovori:"Gospod Mohorčič, malo se nasmejte, 
boste videli, kako bo lepa slika." Pri tem je urno sukal ubogega 
Janžeka, kot nekakšno filmsko kamero. Ljudi in otrok je bilo polno 
okrog njiju. Vsi so se smejali do solz, nihče ni kaj slabega rekel. 
Gospod Mohorčič pa je s takšno jezo zaprl okno, da so se razletele 
šipe.
Pa recite, da včasih na Ravnah ni bilo veselo? In brez zamere.

-vi
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Qazvedrilo

Durhcug vici 
Lbc&a fenici
Prijateljici se pogovarjata:
- Je Sonjin mož res vegetari
janec?
-Da.
- To pomeni, da od mesa nič ne 
mara?
- Natanko tako.
- Oh, uboga Sonja, kar smili se 
mi...

Na&lusncst
Babica vpraša Jožeka:
- Kako ste se imeli v Parizu na 
izletu?
- Super! glasno odgovori Jožek 
naglušni babici.
- Kako ste se pa znašli v tako 
velikem mestu?
- Imeli smo vodiča zraven, 
odgovori Jožek.
- Kaj, Hudiča, da ste imeli 
zraven, prestrašeno zavpije 
babica.

Različna
Prijateljici se pogovarjata:
- Moj mož vsak teden napiše en 
ljubezeaski roman.
- Moj pa vsak teden vsaj enega 
zamolči.

Smešne
Ves nasmejan potrka Lojze na 
rajska vrata in sv. Peter ga 
vpraša:
■ Kaj pa je tu tako smešnega?
• Tu nič, ampak spomnil sem 
se, da me spodaj še operirajo, 
jaz sem pa že tu.

Dcbresrčne
■Si lahko misliš, Berta, sosed 
Milan je vse zapustil občini, ko 
je umrl.
- Res, kaj pa je sploh lahko 
zapustil, ko pa nič ni imel?
- O, imel imel, tri otroke in 
brezposelno ženo.

Nezaslišane
Vida pravi kolegici:
- Moj mož trdi, da ga varam s 
petelinom.
• Daj, ne nori, le kako je mogel 
kaj takega reči?
- V najini zakonski postelji je 
našel petelinje pero.
■ Hm, zelo primitivno. Moj mož 
je našel v najini postelji avto- 
husnega šoferja, pa zato še ni 
trdil, da ga varam z avtobusi.

©dl Lf© 3QJ
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V naši rubriki se bomo tokrat nekoliko več zadržali pri znamenitih ljudeh, ki jih po njihovih 
odkritjih ali dejanjih poznamo iz zgodovine. 0 mnogih vemo marsikaj, še vedno pa se najde 
kaj, kar je bilo doslej skritega in nepoznanega in morda se bomo včasih prav začudili, kako 
“človeški" so bili pravzaprav tudi ti ljudje.

Od rose do...
Začnimo tale naš potep v starem veku pri grškem filozofu Aristotelesu. Neverjetno je, da je 
lahko mislec njegovega kova bil prepričan, da z jutranjo roso pada tudi med.
Vendar pa to še ni nič v primerjavi z rimskim imperatorjem Kaligulo (od leta 12 do 41 po 
našem štetju), ki je bil tako ekscentričen, da je med drugim za konzula imenoval tudi - svo
jega konja.
In če že govorimo o ekscentričnih ljudeh, bi veljalo omeniti britanskega kemika in fizika 
Henryja Cavenddisha (1731 do 1810), ki je imel zares poseben in neposreden način 
merjenja jakosti električnega toka. Ob pomanjkanju ustreznih instrumentov je kratko in 
malo prijel za žice in jakost toka izmeril na podlagi bolečine. Kljub temu je dočakal visoko 
starost 80. let.
No, kakorkoli že, pri tem ga - tudi zavoljo dolgega življenja - ne gre oponašati.

Leonardova kopita
Leonardo da Vinci najbrž za nikogar med nami ni nepopisan list. Poznamo pa ga seveda 
predvsem kot slikarja, manj smo verjetno vedeli o njegovi izjemni fizični moči: bila je 
tolikšna, da je lahko na primer z golima rokama prelomil konjsko podkev. Druga njegova 
bržčas manj znana sposobnost je bila, da je lahko hkrati z eno roko risal, z drugo pa pisal. 
Pri Leonardu gre za človeka, ki prav zares še zdaj preseneča. Tako so med drugim med nje
govimi risbami in načdi - večina jih je bila napisana in narisana v zrcalni podobi - ki so 
nastali pred dobrimi 500 leti, našli uporabne načrte za padalo, rešilni jopič, vodno črpalko, 
plavalne plavuti, napravo za brušenje leč in za izdelavo šrapnela ter mitraljeza, letala, 
helikopterja, podmornice...

Kava, kavica...
Za takšen ustvarjalni zagon je Leonardo da Vinci bržkone potreboval tudi kakšno poživilo. 
Če je bila to kava, ne vemo. Znano pa je, da je na primer francoski filozof Voltair na dan 
popil tudi do 50 kav.Še korak dalje pa je šel znani komponist Jochan Sebastian Bach, ki 
je med drugim napisal celo opereto o - kavi.
0 Bachu še tole: najbrž je bila največja in najbolj znana družina glasbenikov prav Bachova. 
Kot vemo, je svetovno slavo dosegel Jochan (1685 - 1750). Zelo znanih je bilo še 10 nje
govih sorodnikov. Tudi drugi od 64 članov te velike družine so imeli uspešno glasbeno 
kariero.
Seveda so Bachovi najbrž zelo dobro poznali note. Težko si namreč lahko predstavljamo, 
da si lahko brez poznavanja not dober komponist. Pa vendar nas zgodovina poduči tudi 
drugače. Eden izmed najproduktivnejših ameriških glasbenih ustvarjalcev Irving Berlin se 
nikoli ni naučil pisati ali brati not. Svoje pesmi je zapel ali zažvižgal svoji tajnici, ki jih je 
spremenila v notni zapis.
In še tole: Beethoven je bil večji del svojega življenja naglušen. Ko je napisal svoj največji 
dosežek - 9. simfonijo - je bil že povsem gluh.

Kar tako
Za konec tokratnih zanimivosti pa še nekaj podatkov za kar tako z različnih področij in 
različnih obdobij zgodovine.
Napoleonov osebni zdravnik baron Dominigue Larey je bil sposoben amputirati nogo v 
vsega 14. sekundah. Ob tem bi se pravzaprav lahko vprašali, kako je lahko Napoleon 
dosegel toliko briljantnih vojaških zmag z vojaki, ki so imeli - samo eno nogo!?
Angleški vojvoda Wiliam Duglas je imel navado, da je petkrat na dan večerjal.
Rešilni čoln je izumil človek, ki nikoli ni živel ob morju, pa tudi brodoloma ni nikdar 
doživel.
Štabni narednik ameriške vojske Alfred Moše je bil znan po zares nenavadni sposobnosti. 
S sabljo je lahko presekal vrvico, na kateri je visela limona. To limono je potem še dvakrat 
presekal v zraku, preden je padla na tla.

Zbral in priredil TJ.

Durhcug vici 

livala bc&u
Babica zakliče skozi okno:
- Milanček, kje si!?
- Z Speleo se v drvarnici igrava, 
zakliče nazaj Milanček.
- Kaj pa se igrata? zanima babi
co.
- Otročička delava!
- Dobro, dobro, samo da spet 
ne kadita, veselo odvrne babi
ca.

Ne hvali se
Marko po nesreči pade v jezero 
in začne vpiti:
- Na pomoč, ne znam plavati.
- Kaj se pa tako na glas hvališ, 
saj tudi jaz ne znam, mu pravi 
eden od mimoidočih.

Nič čudnega
Dva vinska bratca se pogovar
jata:
- Zakaj ti vedno praviš alko
holu, da je pes?
- Ker je najboljši prijatelj člove
ka, hik..

Scvraži
Fant pravi dekletu:
- Lojzka, te lahko povabim na 
kavo in pecivo k meni domov?
- Lahko, ampak vedi, zelo sem 
alergična na droptine v 
postelji...

Čudne
Zdravnik pregleduje pacienta 
in se začudi:
- Čudno, čudno, krčne žile na 
tem mestu?
- To pride od veliko spanja, 
gospod zdravnik, takoj pojasni 
pacient.

Rrimeriava
- Marko, ali veš, kakšen je raški 
sendvič?
- Ne, povej.
- Zgoraj Ivan, spodaj divan...

Cdvisnc
Marička se brani pred Petrom:
- Kaj si pa ti mislLš o meni, jaz 
sem pošteno dekle, ne grem z 
vsakim takoj v posteljo!
- Res, s katerim pa potem 
hodiš?
-Samo s tistimi, ki mi rečejo.

Z.Š.
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Objave

PRODAM peč za etažno centralno ogrevanje (cena: 
20.000,oo SIT) in star barvni televizor (cena: 7.000,oo SIT).
® 56-100

PLAVALNE inštrukcije za otroke do 3. razreda OŠ iz 
Sl.Gradca, Dravograda, Mežice, Črne in drugih koroških kra
jev - nudimo.
<£>22-176, ob delavnikih od 18-20 ure.

PRODAM: PC 486/40 (Hpp 270,4 MB RAM, 1 MB SVGA, 
TIPKOVNICA, SOFTVER (WINST+IGRE))
CENA 1000 DEM 
DOPLAČILO NA 8MB 1000 DEM 
©22-373, po 19 uri

NARODNOZABAVNI ansambel vabi k sodelovanju har
monikarja, klaviaturista.
© 55-927

10 TEDNOV stari kužki, izredno lepi, bistri, in prijazni iščejo 
topel dom.
Eva Blatnik, Meža 73, 62370 Dravograd.
©83-270

PRODAM osebni avto CITROEN GS 1.3,1.1979, registriran 
do oktobra 1996. Cena po dogovoru. Tel.37-046 
HONORARNO zaposlimo poznavalca lesa, za nabavo lesa.
© 063-858-424, Mobitel: 0609-635-719

KUPIMO dvo ali trosobno stanovanje na Prevaljah.
© 33 - 090. popoldan.

PRODAM Mazdo 626 coupé 2.0i 16V, zelo dobro ohranjeno. 
©20 342

PRODAM 4-sobno polovico dvojčka (135m2) v Velenju. 
Sončna lega, garaža, vrt.
©0602 41 077

EKSKLUZIVNI KOLEDAR 1996 domačih avtor
jev - fotografije Toma Jeseničnika (nagrajenca 
letošnjega natečaja slovenske fotografije leta):

TUKAJ SMO DOMA.
Velikost: 56 X 47 cm neto, možnost dotisa logotipa.

Cena: 850,00 SIT, za večje količine popusti. 
Naročila sprejema: ČZP VORANC, Prežihova 24, 

Ravne na Koroškem.

Borza dela

OBJAVA 
POTREB 

PO DELAVCIH
Republiškega zavoda za zaposlovanje -

območna enota Velenje
GRADBENI DELAVEC, za leto dni, poln delovni čas, rok pri
jave 27.11. 1995.
PLAN EXPORT d.o.o., Mariborska 3, Dravograd

BRUSILEC LVERNIH PLOŠČ, za poln delovni čes, delo na tri 
izmene, rok prijave 27.11. 1995.
LESNA - TOVARNA IVERNIH PLOŠČ Otiški Vrh, Šentjanž 
pri Dravogradu 133

GRADBENI DELOVODJA, za poln delovni čas, rok prijave 
27. 11. 1995
PLAN EXPORT d.o.o.. Mariborska 3, Dravograd

KUHAR, za čas šest mesecev, rok prijave 27.11. 1995.
MERX KOZJAK Radlje ob Dravi, Mariborska cesta 68

NATAKAR, tehnik strežbe, za nedoločen čas, popoldansko delo, 
rok prijave 27. 11. 1995.
BOBOVNIK Rajko - Okrepčevalnica, Mariborska cesta 9, Radlje 
ob Dravi

ČISTILKA, poln delovni čas, delo dopoldan in popoldan, rok 
prijave 27.11. 1995.
KRISTIANIJA d.o.o., Kidričeva ulica 3, Slovenj Gradec

PRODAJALKA, za leto dni, rok prijave 4. 12. 1995.
DEMIRI Islam - slaščičarna, Glavni trg 19, Slovenj gradeč

TRGOVKA, za poln delovni čas, delo dopoldan in popoldan, rok 
prijave 27. 11. 1995.
OSIM Slovenj Gradec, Celjska cesta 29a

ORGANIZIRANJE INFORMACIJSKIH SISTEMOV, dipl. 
oec., za poln delovni čeas, rok prijave 27. 11. 1995.
KOPA, računalniški inženiring, Kidričeva ulica 14, Slovenj 
Gradec

PRIPRAVNIK, dipl. oec., dipl. pravnik, za čas enega leta, poln 
delovni čas, rok prijave 27. 11. 1995.
UPRAVNA ENOTA Slovenj Gradec

TESAR, za leto dni, dvoizmensko delo, rok prijave 27. 11. 1995. 
IVARTNIK Matjaž s.p., splošna gradbena dela. Dolga Brda 39a
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ZLAT IN SREBRNI 
NAKIT

KRISTAL

PO VAŠI ŽELJI 
PRIPRAVIMO DARILA, 
PRIMERNA ZA VSAKO 

PRILOŽNOST

Trg 4. julija 43 
Dravograd 
Telefon: 84 - 739
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ČE NIMATE ČASA ZA 
NEPOSREDNO IZBIRO V NAŠI 
GALERIJI, VAS BOMO OBISKALI 
IN PREDSTAVILI NAŠO PONUD
BO S KATALOGOM.

S& HXMBBì© KJi\IL©^3® o S3o£JS®JI? 

IM)SIL®Wiai3 V IPOSILOWÌ® §IP®SIi=»

SKìnaa K®sa?&sK©® ■sbì^biibì© ®5^S7®©5ì^®

©> gradnja Poslovno športnega kompleksa 
Traberg na atraktivni lokaciji ob mestnem jedru 
pri magistralni cesti Dravograd - mednarodni 
mejni prehod Vič pri Dravogradu (oddaljenost od 
avstrijske meje 1,5 km) se zaključuje

e> neprodanih je le še ne kaj poslovnih prostorov 
s kvadraturo od 40 - 75 m2, namenjenih za 
butične in druge prodajalne, urarstvo, 

advokaturo, trafiko, zavarovalništvo in druge storitvene dejavnosti.

Če vas ponudba zanima, vas vabimo, da se čimprej osebno oglasite na sedežu pod
jetja MERX TGP Košenjak Dravograd, Meža 3, Dravograd, oz. po telefonu št 0602 
83 073,83 446.



TEHNIČNI CENTER

^MERKUR (ehaus)
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OD SEDAJ MERKUR 
TUDI NA KOROŠKEM !
o 0602 84 370, 84 371 

fax: 84 372

OTVORITEV BO V 
SOBOTO, 25. 11. 
1995 OB 10°° URI

WtlOQallDO® W§l[b[|3©Crùa!


